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Z PRAC POSELSKICH

AKTUALNOŚCI

W KObIEtACH SIłA
Unikatowy projekt 

„Koronacja” zapocząt-
kował tegoroczny Regio-
nalny Kongres Kobiet 
Podbeskidzia, odbywający 
się tradycyjnie pod hono-
rowym patronatem po-
słanki Mirosławy Nykiel.

„Koronacja by Beata 
Bojda” to projekt zreali-
zowany wraz z Fundacją 
Strefa Kobiet, zaangażo-
waną w organizację Kon-
gresu. Modelkami zostały 
w ramach wyjątkowej in-
stalacji panie, które łączy 
wspólne życiowe do-
świadczenie zmagania 
się z chorobami onkolo-
gicznymi. To łącznie 13 
oryginalnych stylizacji 
w wersji etno, oddających 
przywiązanie do regionu, 
a wykonanych dla amba-
sadorek projektu – kobiet, 
które robią wszystko, aby 
nie poddać się chorobie, 
budząc przez afirmację 
zdrowia i życia nadzieję na 
lepszą przyszłość. Wśród 
nich jest m.in. znana pio-
senkarka Anna Wyszkoni.

Wystawa odwiedza 
kolejne miejsca, wszędzie 
wzbudzając zrozumiałe 
zaciekawienie. Tak było 
również 6 marca w Se-
nacie, gdzie w obecności 
m.in. marszałek Małgo-
rzaty Kidawy-Błońskiej 
oraz prezydenta Bielska-
-Białej Jarosława Klima-
szewskiego z podziwem 
odnoszono się do siły ko-
biet dzielnie walczących 
z nowotworem. – Mój 
apel do wszystkich kobiet 
z Podbeskidzia jest przy 
takich okolicznościach 
jasny: badajcie się! Więk-
szość chorób nowotwo-
rowych można pokonać 
przy wczesnej diagnozie 
i profilaktyce. Zdrowie 
to najlepszy prezent, jaki 
możecie sobie sprawić na 
co dzień – mówi Miro-
sława Nykiel, posłanka 
Platformy Obywatelskiej, 
niezmiennie patronująca 
przedsięwzięciom adreso-
wanym do kobiet, w tym 
13. edycji Regionalnego 
Kongresu Kobiet Podbe-
skidzia. (R)

MiRosława Nykiel,
posłanka Platformy obywatelskiej:

Ruszyły pełną parą działania związane z 13. edycją 
naszego kongresu kobiet Podbeskidzia. To inicjatywa, 
która zyskała przez lata swoje stałe i ważne miejsce po-
śród wydarzeń społecznych w regionie. Niezmiennie ją 
wspieram i już teraz wszystkie samorządy zachęcam do 
współpracy. Również w tym roku wybierać będziemy 
„Perły Podbeskidzia”, honorując w ten sposób kobiety, 
które w swoich lokalnych środowiskach odznaczają się 
wyjątkową aktywnością. Poświęcają często swój wolny 
czas, bezinteresownie pomagają, robiąc to z ogromnym 
zapałem i zaangażowaniem. ich wskazanie będzie więc 
jakąś formą wyróżnienia, na co swoją postawą zasługują.
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WYDARZENIA

GłOS ZdROWEGO ROZSądKu
– Tylko wybór kandyda-

tów z listy nr 1 gwarantuje 
to, co dla naszych rodaków 
jest obecnie najważniejsze, 
a więc stabilność i bezpie-
czeństwo – mówi Przemysław 
Drabek, poseł Prawa i Spra-
wiedliwości, odnosząc się do 
nadchodzących wyborów sa-
morządowych.

Przemysław Drabek wska-
zuje, że wybory zaplanowane 
na 7 kwietnia mają olbrzymie 
znaczenie z perspektywy lo-
kalnych społeczności. Do-
tyczy to zarówno gmin czy 
miast, jak i szczebla powia-
towego oraz wojewódzkiego. 
– Rządząca obecnie ekipa ge-
neruje coraz to nowe zagroże-
nia. To choćby rozwiązania, 
które uderzają po kieszeniach 
zwykłych obywateli, by wspo-
mnieć o rezygnacji z zerowej 
stawki VAT na żywność, 
którą wprowadził rząd Prawa 
i Sprawiedliwości. Niebawem 
wszyscy będziemy musieli po-
nosić wysokie koszty energii 
elektrycznej oraz ogrzewania 
swoich domów i mieszkań czy 
mierzyć się z nowymi podat-
kami. Coraz mocniej widać 
fatalne skutki przyjęcia Zie-

lonego Ładu i pakietów mi-
gracyjnych, co popierają 
właśnie politycy koalicji rzą-
dzącej. To najlepszy moment, 
aby sprzeciwić się skandalicz-
nym i absurdalnym pomysłom 
odbierającym nam naszą wol-
ność – mówi poseł.

Dodaje, że wśród kandy-
datów na listach nr 1 Prawa 
i Sprawiedliwości – do rad 
gmin i powiatów, sejmików 
wojewódzkich, a także na wło-
darzy gmin i miast – nie bra-
kuje ludzi z doświadczeniem. 
Takich, którzy są w swoich 
„małych ojczyznach” roz-

poznawalni, świadomi pro-
blemów i potrzeb, mający 
zarazem swoje spostrzeżenia 
i pomysły. – W obecnej sy-
tuacji wybór naszych kan-
dydatów jest najzwyczajniej 
głosem zdrowego rozsądku – 
za dalszym rozwojem inwe-
stycyjnym, bezpieczeństwem 
i stabilnością pod wieloma 
względami i pilnowaniem na-
szych polskich interesów, a nie 
realizowaniem bezmyślnej po-
lityki zachodnich sąsiadów. Na 
szczeblu lokalnym to też nie-
zmiernie ważne – zauważa 
Przemysław Drabek. (R)
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WSPARCIE nIEPEłnOSPRAWnyCH
Świadczenie wspierające 

obowiązuje od nowego roku 
i skierowane jest do osób 
z niepełnosprawnościami. 
– Uniezależnia takie osoby 
finansowo, pomoże im w or-
ganizacji codziennego życia 
– wyjaśnia Stanisław Szwed, 
poseł Prawa i Sprawiedli-
wości i współtwórca nowe-
go wsparcia.

Przepisy przygotowało 
Ministerstwo Rodziny jesz-
cze poprzedniego rządu i, jak 
przypomina ówczesny wice-
minister Stanisław Szwed, 
zaczęły obowiązywać od no-
wego roku. – Zadbaliśmy o to, 
aby pomóc finansowo nie-
pełnosprawnym w codzien-
nym życiu, wprowadzając 
dla nich dodatkowe świad-
czenie. Liczymy, że będzie 
to kolejny element tworzenia 
systemu wsparcia dla najbar-
dziej potrzebujących Polaków 
i pozostanie z nami, tak jak 
program Rodzina 800 plus – 
mówi współtwórca świadcze-
nia wspierającego.

Świadczenie skierowane 
zostało do osób z niepełno-
sprawnościami, ale – uwaga – 
nie tylko tych, które już mają 

orzeczenie w tej sprawie, ale 
do wszystkich dorosłych ma-
jących problemy ze zdrowiem, 
uniemożliwiające im codzien-
ne funkcjonowanie. Do takiej 
grupy można zaliczyć np. 
emerytów w podeszłym już 
wieku, którzy wykazują się 
sporą niedołężnością i nie są 
w stanie sami zadbać o siebie 
we wszystkich czynnościach 
codziennego życia. Świad-
czenie wspierające pozwoli 
im opłacić pomoc w takim za-
kresie.

Świadczenie wypłaca 
ZUS, ale na podstawie decy-
zji Wojewódzkiego Zespo-
łu ds. Niepełnosprawności, 
do którego w pierwszej ko-
lejności należy się zwró-
cić.  Dotyczy to właśnie 
także osób, które nie mają 
dotychczas wydanego orze-
czenia o niepełnosprawno-
ści. Wniosek, dostępny albo 
na stronach internetowych, 
albo wprost w gminnych 
punktach wsparcia niepeł-
nosprawnych (zespołach ds. 
niepełnosprawności), należy 
uzupełnić kwestionariuszem 
samooceny. – Oczywiście, 
osoba niepełnosprawna po-
winna skorzystać z pomocy 

kogoś ze znajomych. Ankie-
ta zawiera bowiem bardzo 
szczegółowe pytania, z jaki-
mi osoby w ciężkim stanie 
mogłyby sobie nie poradzić, 
a to przecież do nich przede 
wszystkim skierowany jest 
program – wyjaśnia poseł PiS.

To Wojewódzka Komisja 
określi w punktach stopień 
wsparcia, choć jeszcze nie 
wiadomo, w jaki sposób bę-
dzie się to odbywało. Od tego 
będzie uzależniona wysokość 
świadczenia – od blisko 3,5 
tys. dla osób z największymi 
niepełnosprawnościami do 
635 zł w stosunku do tych, 
których potrzebę wsparcia 
określono na 70 punktów. Co 
ważne, w pierwszej kolejno-
ści, w tym roku, świadczenie 
otrzymają te osoby, których 
poziom wsparcia ustalono 
na co najmniej 87 punktów, 
w przyszłym dojdą osoby 
z orzeczeniem od 78 punktów 
i dopiero w 2026 r. niepełno-
sprawni z orzeczeniem od 70 
punktów. – Warto się zaintere-
sować świadczeniem, bo może 
znacząco wesprzeć domowy 
budżet osób z największymi 
potrzebami – dodaje Stanisław 
Szwed. (łu)
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CHRyStuS ZMARtWyCHWStAł! 
Prawdziwie zmar-

twychwstał! Ta najważ-
niejsza prawda naszej 
wiary napełnia nas rado-
ścią i umacnia nadzieję, 
że my również zmar-
twychwstaniemy. 

Patrzymy z wiarą na 
krzyż, na którym umarł 
Jezus Chrystus i odku-
pił nas z grzechów oraz 
śmierci. Jesteśmy także 
świadkami pustego gro-
bu i z wiarą przyjmujemy 
orędzie Anioła: „Nie ma 
Go tutaj – zmartwychwstał!”

Przyjęcie tych prawd rodzi w nas nowego 
człowieka, który pragnie żyć Ewangelią Jezu-
sa Chrystusa – w życiu osobistym i społecz-
nym. „Księga Życia” winna być najcenniejszym 
skarbem i pokarmem. W niej winniśmy odkry-
wać uzasadnienie dla nieustannego trudu budo-
wania cywilizacji miłości. „Niech Ewangelia 
będzie wielkim kryterium wyznaczającym wy-
bory i kierunki waszego życia! W ten sposób 
staniecie się misjonarzami w słowach i czynach, 
gdziekolwiek żyjecie i pracujecie, będziecie zna-
kami miłości Boga, wiarygodnymi świadkami 
miłującej obecności Chrystusa” (z orędzia Jana 
Pawła II na ŚDM 2000). Taka zdecydowana po-
stawa jest tym bardziej potrzebna we współcze-
snym świecie.

Chrześcijanin kieruje się w życiu dobrocią, 
miłosierdziem, prawdą, pokorą i wrażliwością 
przede wszystkim wobec osób słabszych i bez-
bronnych. Niezależny Samorządny Związek 
Zawodowy „Solidarność” wielokrotnie to po-
twierdził na przestrzeni minionych lat. Niech 
Patron „Solidarności” błogosławiony ks. Jerzy 

Popiełuszko umacnia nas na tej drodze, którą On 
szedł wypełniając Pawłowe przesłanie: „Nie daj 
się zwyciężyć złu, lecz zło dobrem zwyciężaj”.

Jezus mówi do pierwszych świadków pu-
stego grobu: „Nie bójcie się”. Niech i nam nie 
zabraknie odwagi i ufnego spojrzenia w przy-
szłość. Niech w nadchodzącym czasie nie za-
braknie ludzi o wielkim sercu, bezinteresownych, 
uczciwych i prawych, którzy swoje sumienie 
kształtują w szkole Ewangelii Jezusa Chrystusa. 

Niech uroczystość Zmartwychwstania 
Pańskiego umacnia nas na drogach budowa-
nia lepszego świata. Odnowieni wewnętrznie 
i oświeceni blaskiem Zmartwychwstałego pie-
lęgnujmy wewnętrzny pokój płynący z czystego 
sumienia. Bądźmy ludźmi dobrej woli, siejąc 
obficie ziarna miłości, codziennej pracy, reali-
zując swoje powołanie.

Wszystkim życzę potrzebnego zdrowia, od-
poczynku, bezpieczeństwa oraz obfitego Bożego 
błogosławieństwa w rodzinach i miejscach pracy.

ks. PRałaT Józef oleszko 
diecezJalNy duszPasTeRz ludzi PRacy

 
 
 

 

 

 

 

budujEMy SAMORZądną RZECZPOSPOLItą

CZAS WybORÓW

W 1981 roku „Solidarność” przyjęła swój 
program działania zatytułowany „Rzeczpospo-
lita Samorządna”. Ta samorządna Polska wciąż 
jest przez nas wszystkich tworzona i kształto-
wana – między innymi poprzez wybory samo-
rządowe. „Solidarność” nie może ich odpuścić.

– Walczymy o społeczeństwo podmiotowe, 
społeczeństwo obywatelskie, a jedną z najważ-
niejszych dróg prowadzących do kształtowa-
nia takiego społeczeństwa jest świadomy udział 
w wyborach, także tych samorządowych. Lo-
kalne samorządy współtworzą kształt naszych 
małych ojczyzn, gmin, miast, powiatów czy wo-
jewództw, a tym samym kształtują naszą rzeczy-
wistość, nasze życie – mówi przewodniczący 
podbeskidzkiej „Solidarności” Marek Bogusz. 
Podkreśla przy tym, że samorządy są jednym 
z największych pracodawców, m.in. w szkołach, 
placówkach kultury, miejskich spółkach, a więc 
od tego, kto wchodzi w skład władz terytorial-
nych kolejnych szczebli zależy – pośrednio lub 
wręcz bezpośrednio – los tysięcy pracowników.

Podbeskidzka „Solidarność” nie bierze czyn-
nego udziału w wyborach, ale wspiera związko-
wych kandydatów, których znaleźć można na 
całym Podbeskidziu na różnych listach w wybo-
rach zarówno do rad gmin i miast, jak też powia-
tów i województw. Są to osoby doświadczone nie 
tylko w pracy związkowej, ale także społecznej 
czy charytatywnej. – Udzielamy im poparcia, bo 
są to osoby sprawdzone w pracy na rzecz innych. 
Wiemy, że nie zapomną, kogo reprezentują i w 
samorządowych władzach nadal będą ludźmi 
„Solidarności” – podkreśla Marek Bogusz.

  
Osoby związane z „Solidarnością” znaleźć 

można na wielu listach kandydatów i prak-
tycznie na każdej karcie wyborczej. Warto ich 
wyszukać, poznać ich życiorysy i programy 
wyborcze. Przykładowo wśród kandydatów do 
Sejmiku Województwa Śląskiego jest Ewa Żak 
z Bielska-Białej, radna wojewódzka od 2016 
roku, zasiadająca też w Zarządzie Regionu Pod-

beskidzie NSZZ „Solidarność” i związkowych 
władzach Szpitala Wojewódzkiego w Biel-
sku-Białej. Do Rady Powiatu Cieszyńskiego 
kandydują Czesław Chrapek ze Skoczowa, 
doświadczony samorządowiec i związkowiec 
(w przeszłości m.in. członek Prezydium podbe-
skidzkiej „Solidarności” oraz szef podregionu 
Skoczów) oraz Kazimierz Kawulok (cieszyń-
ska „Solidarność” Oświaty) z Cieszyna. Wśród 
kandydatów do Rady Powiatu Suchej Beskidz-
kiej jest Krzysztof Chudzik z Makowa Podha-
lańskiego, wieloletni skarbnik podbeskidzkiej 
„Solidarności” i szef podregionu suskiego.

Związkowcy z „Solidarności” są także wśród 
licznych kandydatów do Rady Miejskiej Biel-
ska-Białej. Są to m.in. Urszula Sytniewska, 
wieloletnia przewodnicząca „Solidarności” 
w bielskiej Poczcie Polskiej (okręg nr 1), Cecy-
lia Kuk, członek pocztowej „Solidarności i Za-
rządu Regionu Podbeskidzie (okręg nr 2), Ewa 
Byrdziak, wieloletnia szefowa „Solidarności” 
w spółce Befado (okręg nr 3), Leszek Caputa, 
członek nauczycielskiej „Solidarności” (okręg 
nr 3), Karolina Lewkowicz z terenowej komisji 
NSZZ „Solidarność”, wieloletnia szefowa biura 
poselskiego Stanisława Szweda (okręg nr 5). 
Wśród kandydatów do Rady Miejskiej w Cze-
chowicach-Dziedzicach jest Grzegorz Babij, 
przewodniczący „Solidarności” PG „Silesia” 
i członek podbeskidzkiego Zarządu Regionu. 
Ryszard Dziasek, szef „Solidarności” w spółce 
Teksid Iron Poland, stara się o mandat radnego 
Rady Miejskiej Skoczowa. Wśród kandydatów 
do Rady Gminy Hażlach jest Zdzisław Jarosz 
(Przewodniczący „Solidarności” przy Zakła-
dzie Gospodarki Komunalnej w Cieszynie), a o 
mandat radnego Rady Gminy Zawoja ubiega 
się m.in. Maciej Mażul, szef „Solidarności” 
w Babiogórskim Parku Narodowym i członek 
Zarządu Regionu Podbeskidzie.

– To tylko niektórzy związkowcy na listach 
wyborczych. Na pewno każda z tych osób zasłu-
guje na nasze głosy – twierdzi przewodniczący 
podbeskidzkiej „Solidarności” Marek Bogusz.

– ewa Żak, kandydująca do sejmiku województwa Śląskiego, dała się poznać jako aktywny i skuteczny związkowiec 
i samorządowiec – podkreśla szef podbeskidzkiej „solidarności” Marek Bogusz.

związane z „solidarnością” kandydatki do Rady Miejskiej Bielska-Białej – od lewej: urszula sytniewska, cecylia 
kuk, ewa Byrdziak i karolina lewkowicz.
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SKOntAKtuj SIĘ Z nAMI
osoby zainteresowane przynależnością do związku zawodowego „solidarność” lub mające problemy w swoich zakładach pracy 
proszone są o kontakt z zarządem Regionu Podbeskidzie Nszz „solidarność” lub terenowymi oddziałami naszego związku. 

zaRzĄd ReGioNu PodBeskidzie  
Nszz „solidaRNoŚĆ”

43-300 Bielsko-Biała, ul. adama asnyka 19

sekretariat 
tel. 33 812 67 90; e-mail: bbial@solidarnosc.org.pl

dział Rozwoju związku 
tel. 530 760 060; 

tel. 33 812 67 90; 
e-mail: drz.bbial@solidarnosc.org.pl

dział szkoleń 
tel. 33 812 67 52; e-mail: skarb.bbial@solidarnosc.org.pl

dział Prawny 
tel. 33 812 67 53; e-mail: prawnicy.bbial@solidarnosc.org.pl

siedziBy oddziałów

cieszyn, ul. Głęboka 58 
koordynator – Michał Marek tel. 609 436 566,  
e-mail: michal.bbial@solidarnosc.org.pl

oświęcim, ul. Śniadeckiego 21
koordynator – Joanna czerwik tel. 506 194 984,  
e-mail: j.czerwik.bbial@solidarnosc.org.pl

skoczów, ul. Bielska 18 
koordynator – Mariusz Niedbalski tel. 786 320 390,  
e-mail: zwiazkisummit@gmail.com

Żywiec - sucha Beskidzka
Żywiec, al. Piłsudskiego 56
koordynator – łukasz lewandowski tel. 506 194 978,  
e-mail: sekr.bbial@solidarnosc.org.pl

POdWyżKI PłAC PRACOWnIKÓW fIAtOWSKICH SPÓłEK

nEGOCjACyjny MARAtOn
Późnym wieczorem 19 marca podpisane 

zostało porozumienie, wprowadzające pod-
wyżki płac dla wszystkich pracowników biel-
skiej spółki Avio Polska. Wynagrodzenia dla 
całej 640-osobowej załogi tej firmy wzrosną 
średnio o niebagatelną kwotę blisko 860 zł. 
Na dodatek pracownicy dostaną wyrównania 
liczone od stycznia tego roku!

– To były długie, męczące rozmowy. Zaczęli-
śmy je jeszcze w lutym i przeprowadziliśmy łącz-
nie cztery tury negocjacji. Efekty są bardzo dobre, 
jestem przekonana, że zdobyliśmy maksimum 
tego, co można było wywalczyć, ale nie ukrywam, 
że to wszystko kosztowało mnie osobiście mnó-
stwo zdrowia i energii. Marzę o odpoczynku, bo 
to już któreś z kolei wyczerpujące negocjacje, ale 
przed nami kolejne płacowe rozmowy w następ-
nych spółkach, zrzeszonych w naszej organizacji 
– mówi Wanda Stróżyk, przewodnicząca Mię-
dzyzakładowej Organizacji Związkowej NSZZ 
„Solidarność” FCA Poland. Trzeba tu podkreślić, 
że to właśnie na „Solidarności” spoczywa główny 
ciężar prowadzenia negocjacji płacowych w ko-
lejnych spółkach.

Z relacji związkowców z „Solidarności” wy-
nika, że merytoryczne negocjacje wsparte stałym 
naciskiem na pracodawcę oraz poparciem pracow-
ników przynoszą bardzo wymierne efekty. Przy-
kładowo niedawne negocjacje płacowe w spółce 
FCA Poland (ponad dwa tysiące pracowników) 
zaowocowały wzrostem wynagrodzeń o 830 zł 
miesięcznie z wyrównaniem od stycznia br. Do-

datkowo cała załoga dostała jednorazową premię – 
średnio w wysokości 6100 złotych. W spółce ASK 
Poland załoga może się cieszyć podwyżkami wy-
nagrodzeń o ponad 500 złotych, a także wzrostem 
o blisko połowę wysokości dodatków stażowych. 
Pracownicy tej firmy już dziś wiedzą, że – zgodnie 
z wynegocjowanym przez „Solidarność” porozu-
mieniem – od stycznia przyszłego roku ich wy-
nagrodzenia na pewno wzrosną o kolejne 500 zł.

W spółce Marelli w efekcie negocjacji (zakoń-
czonych jeszcze w ubiegłym roku) wynagrodzenia 
liczącej około 760 osób załogi wzrosły o 700 zł. 
W spółce FCA Powertrain wynagrodzenia pracow-
ników wzrosły o 750 zł, dodatkowo cała załoga 
dostała jednorazowe premie średnio w wysoko-
ści 6450 zł.

Na spore podwyżki wynagrodzeń mogą liczyć 
także pracownicy FCA Services (średnio 800 zł 
miesięcznie i specjalna jednorazowa premia 5875 
zł), Sirio Polska (miesięcznie ok. 550 zł i dodat-
kowo jednorazowa premia w wysokości 4000 
zł), Edison Next Poland (dla każdego pracowni-
ka 805 zł).

Wszystkie te kwoty ładnie wyglądają i robią 
spore wrażenie, ale trzeba pamiętać, że są one wy-
nikiem żmudnych i trudnych rozmów. – Oczy-
wiście, jest satysfakcja z każdego podpisanego 
porozumienia, bo – choć nasze oczekiwania i żąda-
nia zawsze były większe – podwyżki te poprawiają 
znacząco wynagrodzenia naszych pracowników 
i choć w części łagodzą skutki inflacji – podkre-
śla Wanda Stróżyk. Wkrótce będzie negocjować 
podwyżki w kolejnych firmach – tym razem dla 
pracowników spółek Denso i Genpact.

uLGI, bEnEfIty I GRAtISy

ZWIąZKOWE RAbAty
Plastikowa legitymacja „Solidarności” to 

nie tylko identyfikator i potwierdzenie człon-
kostwa w największym w Polsce związku za-
wodowym, ale również przepustka do wielu 
świadczeń i rabatów, z których mogą korzystać 
związkowcy. W regionie Podbeskidzie taką 
legitymację ma już ponad 15 tysięcy osób. – 
Każdy pracujący może stać się jej posiada-
czem, jeżeli tylko należy do „Solidarności” 
– mówi Piotr Gołąb z podbeskidzkiego Dzia-
łu Rozwoju Związku.

Przynależność do „Solidarności” daje przede 
wszystkim poczucie bezpieczeństwa, gwa-
rancję wsparcia w razie problemów w pracy, 
możliwość negocjowania lepszych warunków 
zatrudnienia i wynagradzania, darmową pomoc 
prawną. Równocześnie jednak coraz częściej 
członkowie „Solidarności” otrzymują propozy-
cje udziału w specjalnych programach rabato-
wych czy korzystania z tak zwanych benefitów.

– Chcemy, by członkowie naszego związku 
zawodowego mieli zapewnione nie tylko sku-
teczne reprezentowanie ich interesów pracow-
niczych i ochronę prawną, ale także wymierne, 
codzienne korzyści, na przykład na stacji paliw 
czy podczas wakacyjnego wypoczynku. Nego-
cjujemy coraz to nowe ulgi i rabaty dla człon-
ków naszego związku. Jest to korzystne dla obu 
stron, bo firmy oferujące nam swe usługi czy 
produkty zyskują całkiem pokaźną rzeszę no-
wych klientów – relacjonuje Piotr Gołąb.

Według jego obserwacji największym zainte-
resowaniem – obok rabatów na paliwo czy ubez-
pieczenia – cieszą się zniżki na karty sportowe, 
weekendowe wyjazdy czy wczasy oraz rodzinne 
bilety wstępu do różnego rodzaju parków rozryw-
ki. W tej chwili trwają negocjacje dotyczące wy-
sokości tegorocznych rabatów, m.in. do Śląskiego 
Wesołego Miasteczka „Legendia”, Parku Miniatur 
w Inwałdzie oraz Parku Rozrywki „Energylandia” 
w Zatorze. Oferta pojawi się jeszcze w kwietniu.

Piotr Gołąb podkreśla, że wszystkie te ra-
baty i programy nie są tylko dla jakiejś wy-
branej, zamkniętej grupy – do „Solidarności” 
przystąpić może każdy pracownik i od razu 
zyskuje dostęp do tych wszystkich „przywi-
lejów”. Z takiej samej drogi korzysta wiele 
różnorakich firm i grup zawodowych.

Piotr Gołąb podkreśla, że oferowane związ-
kowcom programy rabatowe i benefity mogą 
znacząco obniżyć koszty na przykład letniego 
czy weekendowego wypoczynku – tańsze paliwo 
i do tego znaczące zniżki przy zakupie biletów na 
różnego rodzaju atrakcje to w przypadku rodzin-
nego wypadu spora oszczędność. Podkreśla przy 
tym, że trzeba zwracać uwagę na rodzaj ulgi czy 
rabatu, bo część z nich dostępna jest bezpośrednio 
u oferentów po okazaniu związkowej legitymacji, 
a część funkcjonuje za pośrednictwem zniżko-
wych biletów czy voucherów, które można zdobyć 
w Zarządzie Regionu za pośrednictwem przewod-
niczących zakładowych organizacji związkowych.

Pełen wykaz związkowych ulg i promocji 
można znaleźć na stronie internetowej podbe-
skidzkiej „Solidarności” (www.solidarnosc.org.
pl/bbial) w zakładce „benefity”.

10 MAjA – OGÓLnOPOLSKI PROtESt „SOLIdARnOśCI”

PRZECIWKO POLItyCE  
KLIMAtyCZnEj uE

Radykalna i nieodpowiedzialna polity-
ka klimatyczna Unii Europejskiej uderza 
przede wszystkim w pracowników. Zniszczy 
przedsiębiorstwa energochłonne, doprowa-
dzi do upadku pośrednio lub bezpośrednio 
wszystkie branże gospodarcze. Spowoduje 
nieodwracalnie negatywne skutki dla wszyst-
kich obywateli Rzeczpospolitej Polskiej.

NSZZ „Solidarność” od początku wpro-
wadzenia przez Unię Europejską polityki 
klimatycznej ostrzegała przed zagrożeniami 
związanymi z tą polityką. W przeszłości by-
wała w tej walce osamotniona, a często wręcz 
zagłuszana przez zwolenników tej ideologii. 
Obywatele muszą wiedzieć, z jakimi konse-
kwencjami wiążą się kolejne wprowadzane 
dyrektywy. NSZZ „Solidarność” jednoznacz-
nie stwierdza, że za politykę klimatyczną i jej 
skutki odpowiedzialna jest cała klasa politycz-
na RP.

Rozwiązania wdrażane w ramach Zielonego 
Ładu w przyszłości przełożą się m.in. na pod-
wyżki opłat za prąd, ciepło, nowe podatki za 
energię i paliwo, zakaz ogrzewania paliwami 
kopalnymi, a także wzrost cen żywności i za-
grożenia żywnościowego kraju.

NSZZ „Solidarność” postanawia głośno 
wyrazić swój sprzeciw wobec takiej polity-
ki organizując protest 10 maja 2024 roku, 
a podczas tego protestu będziemy domagać 
się głębokiej rewizji polityki klimatycznej 
Unii Europejskiej.

NSZZ „Solidarność”, która w przeszłości 
wywalczyła Polsce wolność, a później wielo-
krotnie korzystała z niej w słusznych sprawach, 
ponownie postanawia sięgnąć po najwyższą 
formę demokracji bezpośredniej, jaką jest re-
ferendum ogólnokrajowe, w którym zapyta-
my obywateli o kontynuację wprowadzenia 
w życie Zielonego Ładu. Referendum zostanie 
poprzedzone kampanią informacyjną. Pozwoli 
to na szeroką budującą świadomość publiczną 
debatę dotyczącą rzeczywistych skutków poli-
tyki klimatycznej UE, tak by każdy obywatel 
Polski mógł w oparciu o rzetelną wiedzę wy-
razić swoje zdanie na ten temat. Polityka Unii 
Europejskiej nie powinna być bowiem ustalana 
przez urzędników w Brukseli, ale w oparciu 
o zgodę obywateli państw członkowskich.

[uchwała koMisJi kRaJoweJ 
Nszz „solidaRNoŚĆ” 
z 13 MaRca 2024 R.]

6 marca, podczas ogólnopolskiego protestu w warszawie, wśród tysięcy demonstrantów była ponad 250-osobowa 
reprezentacja związkowców z Podbeskidzia. 10 maja będzie nas wielokrotnie więcej!
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SZKOły W CORAZ  
LEPSZyM StAnIE

O szkołach powiatu bielskiego i edukacji rozmawiamy z Dorotą Nikiel,  

w Zarządzie Powiatu Bielskiego odpowiedzialną za oświatę.

RedakcJa: Czy przez minione 
pięć lat upływającej kaden-
cji zmieniły się szkoły prowa-
dzone przez Powiat Bielski?
doRoTa Nikiel: Zmieniły się i 
to bardzo. Trzeba jednak za-
znaczyć, że obecne zmiany to 
w dużej mierze decyzje Rady 
Powiatu jeszcze poprzedniej ka-
dencji. Mówię o przenosinach 
Zespołu Szkół „Silesia” do 
kompleksu edukacyjnego przy 
ul. Traugutta, a więc do siedzi-
by Zespołu Szkół Technicznych 
i Licealnych im. S. Staszica w 
Czechowicach-Dziedzicach. 
Potem była kolejna ważna 
decyzja, już obecnej Rady, 
o połączeniu tych placówek 
technicznych. Chodziło o to, 
żeby zagospodarować w pełni 
budynki kompleksu edukacyj-
nego, gdyż połowa obiektu stała 
niewykorzystana. Powodem był 
niż demograficzny, jak w całym 
kraju. Niegospodarnością było-
by utrzymywanie takiego stanu.

Drugą, równie ważną kwe-
stią było zapewnienie godnych 
warunków niepełnosprawnym 
uczniom i ich nauczycielom 
z Zespołu Szkół Specjalnych nr 
4 w Czechowicach-Dziedzicach. 
Placówka mieściła się w dwóch 
budynkach, była kompletnie nie-
przystosowana dla osób na wóz-
kach inwalidzkich. Dochodziło 
do tego, że nauczyciele musieli 
dźwigać uczniów, by pokonać 
schody. To był dramat. Jako 
radni mieliśmy wybór – budo-
wę nowej siedziby lub znalezie-
nie obiektu, który będzie można 
przystosować do potrzeb naszej 
młodzieży. Na to pierwsze sa-
morządu nie było stać, więc 
placówkę przenieśliśmy do bu-
dynku po „Silesii” i zaczęliśmy 
inwestycje. Dziś szkoła świet-
nie funkcjonuje, ale za niedługo 
trzeba będzie chyba zastanowić 
się nad kolejną jej lokalizacją, 
ponieważ z roku na rok liczba 
uczniów rośnie nam o 10 proc.

Ogromne wrażenie robią 
warsztaty do nauki zawodu 
w Zespole Szkół Specjalnych.

O tak, dzięki pozyskaniu 
pieniędzy unijnych powsta-
ły w części byłego budynku 
domu kultury, a więc obiektu, 
którym zarządza szkoła. Mło-
dzież uczy się w warsztatach 
gastronomicznych, hotelarskich 
i budowlanych. Z ciekawo-
stek powiem, że trwa moder-
nizacja reszty tego budynku 
z byłą salą widowiskową, na 
co pozyskaliśmy 5 mln zł do-
finansowania. Chcieliśmy, aby 

uczniowie wychodzili często 
na zewnątrz, stąd przy szkole 
powstały ścieżka sensoryczna, 
plac zabaw, a ostatnio boisko 
wielofunkcyjne z obniżanymi 
koszami do gry w koszykówkę.

Z czego jest pani najbar-
dziej dumna?

Z budowy sali gimnastycz-
nej przy Zespole Szkół Tech-
nicznych i Licealnych za prawie 
6 mln zł. O dofinansowanie 
z Ministerstwa Sportu i Tury-
styki staraliśmy się kilka lat! 
Warto być cierpliwym, budo-
wę zakończono pod koniec 
zeszłego roku. Ta nasza naj-
większa szkoła, w której uczy 
się już ponad tysiąc uczniów, 
bardzo się zmieniła. Młodzież 
korzysta z nowych warsztatów 
zawodowych i nowoczesnych 
klas. Wyposażenie pracowni 
mechatroniki kosztowało po-
nad 60 tys. zł, po moderniza-
cji są pracownie chemiczna 
i informatyczne. Chwalimy się 
salą z 16 komputerami Apple 
Mac. Ostatnia kadencja to także 
remont tutejszego boiska wie-
lofunkcyjnego, budowa bieżni 
lekkoatletycznej z zeskokiem 
w dal i siłowni zewnętrznej. 
Młodzież ma też do dyspozy-
cji strzelnicę wirtualną.

W Czechowicach-Dziedzi-
cach jest też powiatowe Li-
ceum Ogólnokształcące im. 
M. Skłodowskiej-Curie.

W którym zdawalność matur 
osiąga sto procent! To jest naj-

większa wartość pracy naszej 
kadry i młodzieży. Uczniowie 
mają do dyspozycji świetlicę, 
zaprojektowaną przez mamę 
jednej z naszych absolwentek, 
wyremontowaną bibliotekę, 
nowiutką szatnię, a ostatnio 
zrobiliśmy tam ogród integra-
cyjny. Generalny remont prze-
szedł segment sportowy – sala 
gimnastyczna, sanitariaty, szat-
nie. Tu również pozyskaliśmy 
środki z dwóch różnych źródeł 
rządowych, całość kosztowa-
ła ponad 5 mln zł. Przy szkole 
powstała siłownia zewnętrzna, 
termomodernizację przeszedł 
obiekt sportowy „Sokół”.

To przypomnijmy, że pod 
skrzydłami powiatu jest też 
Szkoła Mistrzostwa Sporto-
wego w Szczyrku.

Z siedzibą w Buczkowi-
cach, która szkoli przyszłych 
mistrzów w dyscyplinach zimo-
wych. W kraju są takie dwie: 
nasza i w Zakopanem. Na po-
czątku tej kadencji oddaliśmy 
do użytku nową halę sporto-
wą. Nowy obiekt połączyli-
śmy z istniejącym budynkiem 
i młodzi sportowcy zyskali do-
datkowo salę odnowy biolo-
gicznej i siłownię. W tym roku 
czeka nas modernizacja boiska 
wielofunkcyjnego, które ucier-
piało podczas budowy sali. Na 
obie inwestycje pozyskaliśmy 
pieniądze z Ministerstwa Sportu 
i Turystyki.

RozMawiała: 
MaGdaleNa fRiTz

KRZyż dLA StAROSty
Krzyż Kawalerski Orde-

ru Odrodzenia Polski przy-
znany przez Prezydenta RP 
za wybitne zasługi w dzia-
łalności na rzecz rozwoju 
samorządu terytorialnego 
odebrał starosta bielski An-
drzej Płonka.

Odznaczenie, przyznane 
przez prezydenta RP wrę-
czył Andrzej Dera, minister 
z kancelarii prezydenta pod-
czas Zgromadzenia Ogólnego 
Związku Powiatów Polskich 
w Karpaczu. Order, ustano-
wiony w 1921 r., nadawa-
ny jest za wybitne zasługi 
w służbie państwu i społe-
czeństwu, a zwłaszcza za 
wybitne osiągnięcia w dzia-
łalności publicznej podejmo-
wanej z pożytkiem dla kraju.

Andrzej Płonka jest zwią-
zany z samorządem powiato-
wym od ponad 25 lat. Mandat 
radnego powiatu bielskie-
go uzyskał po raz pierwszy 
w 1998 r., a od 2002 r. nie-
przerwanie pracuje jako sta-
rosta bielski. Od początku 
zaangażowany jest w pod-
noszenie rangi powiatu biel-
skiego w regionie i kraju oraz 
kreowanie wizerunku przyja-
znego urzędu powiatowego, 

nastawionego na potrzeby 
i oczekiwania mieszkańców.

Starosta bielski od 20 lat 
działa w zarządzie Związku 
Powiatów Polskich, a w do-
biegającej końca najdłuższej, 
bo 5,5-letniej kadencji jest 
prezesem tego stowarzysze-
nia. To w pełni praca spo-
łeczna, za którą nie pobiera 
wynagrodzenia. Samorzą-
dowiec zabiega o poprawę 
sytuacji w powiatowych szpi-
talach, jednostkach pomocy 
społecznej oraz szkołach 
i placówkach oświatowych. 
Od początku współpracuje 
z organizacjami pozarządo-

wymi i samorządem przed-
siębiorców. Starosta Płonka 
jest również przewodniczą-
cym Konwentu Starostów 
Województwa Śląskiego, tak-
że społecznie.

O odznaczenie prezydenc-
kie wnioskował Związek Po-
wiatów Polskich. W ostatnim 
czasie podczas IX Europej-
skiego Kongresu Samorządów 
został uhonorowany również 
tytułem Samorządowca Dwu-
dziestopięciolecia w katego-
rii starosta. Fundacja Instytut 
Studiów Wschodnich wyróż-
niła wtedy 6 samorządowców 
w skali kraju. (Mf)

krzyż przyznany staroście andrzejowi Płonce przez Prezydenta RP wręczył 
prezydencki minister andrzej dera.
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nAjLEPSZy WybÓR

Czy możliwe jest skuteczne realizowanie 

procesu edukacji z doskonaleniem umiejętności 

sportowych? Szkoła Mistrzostwa Sportowego 

BTS Rekord w Bielsku-Białej – która rozpoczęła 

już nabór pod kątem roku szkolnego 2024/2025 

zarówno dla szkoły podstawowej, jak i liceum 

– jest najlepszym przykładem, że oba istotne 

aspekty da się połączyć.

– Słyszymy od naszych ab-
solwentów, że Rekord był po 
prostu idealnym wyborem, 
a klimat panujący w szkole 
wspominają szczególnie. Tym 
większą mamy satysfakcję, 
że głównie w oparciu o bazę 
w Cygańskim Lesie stworzyli-
śmy na przestrzeni lat optymal-
ne warunki dla prawidłowego 
rozwoju dzieci i młodzieży – 
mówi Janusz Szymura, prezes 
BTS Rekord, organu prowa-
dzącego dla SMS.

Każdego roku coraz więk-
sze grono rodziców decyduje 
się na wysłanie swoich dzieci 
do placówki zlokalizowanej 
w Cygańskim Lesie. Aktualnie 
uczęszcza do niej łącznie 212 
uczennic i uczniów. To powo-
duje, że w przypadku Liceum 
Ogólnokształcącego tworzone 
są po dwa oddziały w danych 
rocznikach. – Staramy się, by 
ilość podopiecznych dosto-
sowana była do możliwości 
sprawnego funkcjonowania 
pod kątem edukacyjnym oraz 
sportowym – wyjaśnia Anita 
Gańczarczyk, dyrektor Szko-
ły Mistrzostwa Sportowego. 
Dodaje, że co roku w okresie 
naborowym zgłasza się o wie-
le więcej chętnych, aniżeli 
szkoła ostatecznie przyjmu-
je. Systematycznie przybywa 
dziewcząt, które decydują się 

łączyć naukę ze sportem. – 
Napływające do nas kandyda-
tury rozpatrujemy biorąc pod 
uwagę różne aspekty. Zyska-
liśmy przez lata swoją renomę 
i dokładamy wszelkich starań, 
aby poniżej osiągniętego po-
ziomu nie schodzić – zauwa-
ża dyrektor.

Choć w bielskiej szkole 
bardzo ważną rolę odgrywa 
sport, a uczennice i uczniowie 
prócz regularnych treningów 
biorą też udział w rozgryw-
kach ligowych, to nauka 
nie jest w niej drugorzędna. 
Świadczą o tym choćby dobre 
wyniki egzaminów na zakoń-
czenie „podstawówki”. – Wła-
ściwie od samego początku 
istnienia szkoły edukacja ma 
u nas ogromne znaczenie. Bo 
trzeba pamiętać o tym, że 
nie wszyscy uczniowie będą 
w przyszłości uprawiali sport 
zawodowo, a odpowiednie 
wykształcenie zawsze w życiu 
będzie przydatne. Godzenie 
sportu i nauki nie jest łatwe. 
Wymaga to od uczniów więk-
szego wysiłku, dokonywania 
pewnych poświęceń, ale wpa-
jamy im, że kiedyś takie zaan-
gażowanie z młodzieńczych 
lat sami docenią – mówi pre-
zes Janusz Szymura.

Co niezmiernie ważne, 
w Rekordzie zapewniona jest 

odpowiednia infrastruktu-
ra dla młodzieży. Korzystają 
z nowoczesnych i dobrze wy-
posażonych multimedialnie 
sal lekcyjnych, czas wolny od 
zajęć spędzają w bibliotece, 
a wkrótce udostępniona zosta-
nie świeżo wyremontowana 
i nowo wyposażona świetli-
ca pomyślana jako przestrzeń 
zarówno dla wypoczynku, jak 
i umożliwiająca naukę. W sto-
łówce szkolnej podopieczni 
SMS korzystają z wysokoja-
kościowych posiłków, przygo-
towanych przez gastronomię 
również należącą do Rekordu. 

Okazałą bazę do wszech-
stronnego sportowego roz-
woju gwarantuje właśnie 
sąsiadujące ze szkołą Cen-
trum Sportu Rekord. Składają 
się na nią trzy boiska piłkar-
skie ze sztuczną nawierzchnią 
o różnych wymiarach, pełno-
wymiarowe boisko trawiaste, 
hala sportowa, siłownia oraz 
salka na potrzeby zajęć fit-
ness. Uczniowie z dalszych 
zakątków mogą liczyć także 
na zakwaterowanie w inter-
nacie Rekordu, gdzie zapew-
niona jest całodobowa opieka 
pedagogiczna. Z tej opcji po-
bytowej korzysta zresztą 
niemal połowa uczniów biel-
skiej placówki.

S z k o ł a  d b a  z a r a z e m 
o to, aby swoim podopiecznym 
uatrakcyjniać treningowo-edu-
kacyjną monotonię. – Przyję-
liśmy taki trend, aby na miarę 
możliwości czasowych orga-
nizować więcej atrakcyjnych 
wyjazdów dla naszych pod-
opiecznych – podkreśla Anita 
Gańczarczyk. I tak najstarsze 
roczniki wybrały się na war-
tościową lekcję historyczną do 
Muzeum Auschwitz, pierw-
sze klasy licealne uczestniczy-

ły w zajęciach na strzelnicy, 
zorganizowane zostały tak-
że wyjazdy do sztolni Luiza 
w Zabrzu, na zwiedzanie Kra-
kowa czy do aquaparku. W pla-
cówce kontynuowany jest poza 
tym cykl ciekawych prelekcji 
dotyczących różnych ważnych 
zagadnień, w tym w szczegól-
ności bezpieczeństwa.

Nierozerwalnie z Rekor-
dem wiążą się sukcesy drużyn 
młodzieżowych w rozgryw-
kach piłkarskich i futsalo-
wych, bo to te dyscypliny są 
wiodącymi w klubie z Cygań-
skiego Lasu. I także to jest 
elementem mającym ogrom-
ny wpływ w kontekście wy-
boru szkoły. Przywołać można 
niedawne złote medale, po 
które sięgnęli w hali młodzi 
„rekordziści” z kategorii wie-
kowych U-15, U-17 i U-19, 
wzbogacając okazałą gablotę 
z trofeami. Znakomite wyni-
ki osiągają również zespoły 
dziewcząt, dość wspomnieć, 
że klub może pochwalić się 
drużynami na najwyższym 
szczeblu w piłce nożnej i fut-
salu w skali ogólnopolskiej. 
Swoje miejsce w „dorosłym” 

Rekordzie znajdują także wy-
chowankowie szkoły. Piłkarze 
walczą aktualnie o uzyska-
nie historycznego awansu na 
szczebel II ligi, a wielokrot-
ni mistrzowie z hali są w grze 
o tytuł.

– Nie byłoby tych wszyst-
kich osiągnięć, gdyby nie 
dobra współpraca na linii 
szkoła-klub. Innym kluczem 
do prawidłowego rozwoju 
młodych sportowców w Re-
kordzie jest nasza kadra tre-
nerska. To doświadczeni i stale 
podnoszący swoje kwalifika-
cje szkoleniowcy. Dbamy poza 
tym o monitorowanie i wpro-
wadzanie nowinek do procesu 
szkolenia. Daje to wymierne 
efekty – opowiada wicedy-
rektor SMS Rekord Jarosław 
Krzystolik. (MaN)

REKORD

drużyna Rekordu Bielsko-Biała w kategorii wiekowej do lat 15, złożona z uczniów szkoły Mistrzostwa sportowego, to jedna z kilku cieszących się w 
ostatnich miesiącach ze złotego medalu Młodzieżowych Mistrzostw Polski w futsalu.
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jAnOWICE MAją SALĘ
Sala w Janowicach przy 

Szkole Podstawowej im. Ma-
rii Konopnickiej doczekała 
się uroczystego otwarcia.

– To kolejny obiekt sporto-
wy, jaki powstał na terenie na-
szej gminy w ostatnich latach. 
Choć inwestycja niedawno się 
zakończyła, to sala już tętni na 
co dzień życiem, a to pokazuje, 
jak bardzo była w Janowicach 
potrzebna – tłumaczy Artur Be-
niowski, wójt gminy Bestwina.

Sala wybudowana została 
w okresie półtora roku. Inwe-
stycja objęła stworzenie kom-
pleksu posiadającego nie tylko 
salę o wymiarach 21x32 m, ale 
również przewiązkę łączącą ją 
z budynkiem szkoły, szatnię, 
magazyn, pokój trenerski, sa-
nitariaty, mniejszą salkę do ćwi-
czeń i pomieszczenia biurowe. 
Obiekt dostosowano jednocze-
śnie do potrzeb osób z niepełno-
sprawnościami. Całość zadania 
wykonano kosztem nieco ponad 
7 mln zł, przy czym w części 
to środki pochodzące z wkładu 
własnego gminy, a 4,95 mln zł 
wyniosło pozyskane przez wój-
ta dofinansowanie z Rządowe-
go Funduszu Polski Ład.

W piątek 23 lutego wszyscy 
obecni na uroczystości mie-
li okazję salę obejrzeć. Przy-
pominano, że choć Janowice 
w odróżnieniu od pozostałych 
gminnych sołectw nie posiada-
ją swojego klubu piłkarskiego, 
to mogą poszczycić się świet-
nymi warunkami do biegania 
i turystyki rowerowej, jazdy 
konnej czy też uprawiania tak 

oryginalnych dyscyplin, jak 
akrobatyka sportowa. Przez 
lata brakowało jednak sali 
umożliwiającej aktywność fi-
zyczną przez cały rok, bowiem 
ta funkcjonująca do momentu 
rozpoczęcia potrzebnej inwe-

stycji była mocno wysłużo-
na i ciasna. Kulminacyjnym 
punktem dnia było przecięcie 
wstęgi z udziałem władz gmi-
ny Bestwina, parlamentarzy-
stów i przedstawicieli Zespołu 
Szkolno-Przedszkolnego w Ja-

nowicach, jak również poświę-
cenie sali. Zainteresowanie już 
na niwie sportowej wzbudził 
widowiskowy pokaz akroba-
tyki w wykonaniu dziewcząt 
z janowickiego klubu Akro-
-Best. (sl) 

InWEStyCjE SPORtOWO-REKREACyjnE
Imponująco przedstawia się skala inwestycji w infrastrukturę służącą dla sportu i rekreacji, zrealizowanych w poszcze-

gólnych sołectwach gminy Bestwina na przestrzeni ostatnich lat. 

StRAżACKIE 
ROZGRyWKI
Najpierw przeprowadzony został 
powiatowy turniej Młodzieżowych 
drużyn Pożarniczych, a następnie 
zmagania ochotniczych straży 
Pożarnych o Puchar wójta Gminy 
Bestwina – to była siatkarska so-
bota 9 marca w Janowicach.
w pierwszym z turniejów wy-
stąpiło aż 20 drużyn, które przy-
były do Janowic na zaproszenie 
prezesa zarządu Gminnego osP 
w Bestwinie i wiceprezesa za-
rządu Powiatowego zosR RP w 
Bielsku-Białej zygmunta łukosia. 
Rywalizowano w różnych grupach 
wiekowych. wśród chłopców w 

kategorii 14-18 lat równych so-
bie nie mieli reprezentanci osP 
kaniów, z kolei wśród dziewcząt 
miejsce na najniższym stopniu 
podium przypadło osP Janowice. 
Najlepiej, podobnie zresztą, jak 
w kat. 9-13 lat, poradziły sobie 
zawodniczki z osP Porąbka.
wielu emocji dostarczył również 

turniej, którego stawką był Puchar 
wójta Gminy Bestwina artura Be-
niowskiego. walczyły o niego do-
rosłe reprezentacje jednostek osP 
z czterech gminnych sołectw. osta-
tecznie osP kaniów wyprzedziło w 
końcowej klasyfikacji strażaków-
-ochotników z Janowic, Bestwinki 
oraz Bestwiny. (M)
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W PLAnACH:
budowa pełnowymiaro-

wego sztucznego boiska 
w kaniowie

budowa bieżni i boiska 
wielofunkcyjnego w 
Bestwince

budowa boiska wielofunk-
cyjnego na terenach re-
kreacyjnych w Janowicach

modernizacja placu zabaw 
przy przedszkolu w 
Bestwinie

Nowa sala powstała przy szkole w Janowicach była inwestycją od lat wyczekiwaną.

ośrodek Rekreacji i sportów wodnych w kaniowie to miejsce wszech-
stronnych aktywności – od kajak polo z przeznaczoną do tej dyscypliny 
infrastrukturą, przez boiska do siatkówki plażowej, tereny rekreacyjne z 
siłownią zewnętrzną czy w pełni bezpieczne kąpielisko dla całych rodzin, 
służące także podnoszeniu umiejętności w zakresie ratownictwa.

wokół boiska piłkarskiego w Bestwinie wykonana została infrastruktura 
lekkoatletyczna, w tym bieżnia, która od czasu powstania jest chętnie 
użytkowana przez zwolenników biegowych aktywności.

wybudowana w 2013 r. hala w kaniowie to pierwszy tego typu pełnowy-
miarowy obiekt w gminie, który służy wszystkim jej mieszkańcom.

Poszczególne sołectwa w gminie Be-
stwina dysponują terenami rekreacyj-
nymi z ogólnodostępnymi i atestowa-
nymi placami zabaw.
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75 LAt LKS PRZEłOM KAnIÓW

Jubileuszowa uroczy-
stość odbyła się 2 marca 
w Domu Strażaka w Ka-
niowie.

Pokrótce przybliżono hi-
storię narodzin klubu. Nie 
tylko rejestrację i zgłoszenie 
Ludowego Zespołu Sportowe-
go Kaniów w roku 1949 do 
rozgrywek ówczesnej klasy 
C, ale i wcześniejsze aktyw-
ności prowadzone w Kanio-
wie w ramach stowarzyszenia 
„Braterstwo” czy Oświatowe-
go Towarzystwa Uniwersyte-
tów Robotniczych.

Nieprzerwanie od 2011 
r. u sterów klubu stoi Grze-
gorz Wieczorek, troszcząc 
się w znacznej mierze o ja-
kość i rozwój sportowej in-
frastruktury. Ostatnie lata 
to więc remonty na płycie 
boiska i w budynku, nowe 
nagłośnienie, tablica wy-

ników, prace poprawiające 
estetykę i mnóstwo innych 
zadań wykonywanych naj-
częściej społecznie. Naj-
bliższe plany obejmują za 
to budowę boiska ze sztucz-
ną nawierzchnią.

Uroczystość w Kanio-
wie była świetną okazją, 
aby uhonorować osoby, 
które szczególnie zapisały 
się w 75-letniej działalno-
ści Przełomu. Za wielolet-
nią i efektywną współpracę 
ze środowiskiem piłkarskim 
specjalne podziękowania 
otrzymał wójt gminy Be-
stwina Artur Beniowski. 
Były także odznaki hono-
rowe, w tym te najbardziej 
znaczące Polskiego Związku 
Piłki Nożnej, które odebrali: 
Stanisław Stwora, Wiesław 
Kucharski, Tadeusz Bodzek, 
Grzegorz Ciućka i Grzegorz 
Wieczorek. (R)

Jubileuszowa uroczystość była okazją do uhonorowania osób szczególnie 
zaangażowanych w rozwój klubu, m.in. wójta artura Beniowskiego.

PRAWdZIWA HIStORIA 
KOPCIuSZKA

Stowarzyszenie Pomo-
cy Dzieciom, Młodzieży 
i Rodzinom „Z Sercem na 
Dłoni” w niedzielę 17 mar-
ca przygotowało w Domu 
Strażaka w Kaniowie 
przedstawienie „Kopciu-
szek – prawdziwa histo-
ria”. Niby historia dobrze 
znana, ale...

Spektakle Stowarzyszenia 
realizowane od 2012 r. anga-
żują dzieci, młodzież i do-
rosłych. Na scenie gościła 
już „Calineczka”, „Kordon-
ki i Koronki”, a także alter-
natywna historia z udziałem 
postaci z różnych bajek. Tak 
było też z „Kopciuszkiem”, 
który w reżyserii Iwony Soj-
ki powrócił w nowej aran-
żacji. W Kaniowie zagrali 
uczniowie, samorządowcy, 
strażacy, pracownicy kultu-
ry, oświaty. Tytułowa rola 
Kopciuszka przypadła Do-
minice Pach, Księcia – Ra-
fałowi Janeczko, Dobrej 
Wróżki – Marzenie Kozak, 
herolda – Łukaszowi Pa-
sierbkowi, natomiast królem 

został wójt Artur Beniow-
ski. Funkcję narratora peł-
nił Grzegorz Boboń.

Nie sposób wyliczyć 
wszystkich zaangażowa-
nych wolontariuszy, ale 
osobne słowa uznania nale-
żą się chórowi szkolnemu 
pod batutą Urszuli Szku-
cik-Jagiełki i tancerzom 
prowadzonym przez Kingę 
Korzeń w chwytającym za 
serce tańcu myszek. Tak-
że pomysłowa karoca za-
przężona w dwa konie 
wzbudziła wielki aplauz. 
Dzięki włączeniu do spek-
taklu dobrze znanych pio-
senek, m.in. Sanah, goście 
stali się integralną częścią 
przedstawienia, co pod-
kreśliły dodatkowo datki 
wrzucane do puszek oraz 
udział w kiermaszu książek 
i ciast, wspomagające cele 
stowarzyszenia „Z Sercem 
na Dłoni”, a więc pomoc 
pokrzywdzonym przez los. 
Finałową atrakcją niedziel-
nego popołudnia stała się 
licytacja tortu weselnego 
Kopciuszka i Księcia. (sl)
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POtRZEby MIESZKAńCÓW 
nAjWAżnIEjSZE

O rozwoju gminy Bestwina, inwestycjach i integracji lokalnej społeczności, 

a także końcu misji na obecnym stanowisku rozmawiamy z wójtem Arturem 

Beniowskim.

RedakcJa: W okresie ostatnich 
12 lat, gdy jako wójt kiero-
wał pan gminą Bestwina, 
bardzo wiele się tutaj zmie-
niło. Którym inwestycjom 
zrealizowanym w tym czasie 
należy pana zdaniem przypi-
sać szczególną rolę?
aRTuR BeNiowski: Niewątpli-
wie to w pierwszej kolejności 
działania związane z popra-
wą infrastruktury drogowej, 
modernizacji ulic, zwłaszcza 
tych kluczowych dla dotarcia 
do domów, szkoły czy pracy, 
ale także tych mniejszych, 
gminnych. To, co trzeba w tym 
miejscu podkreślić, to bardzo 
dobra współpraca z samorzą-
dem powiatowym, bo spora 
część inwestycji była możliwa 
do realizacji przy zrozumieniu 
faktycznych potrzeb, a w ślad 
za tym zapewnieniu odpowied-
niego dla nich finansowania.

W sposób zauważalny po-
prawił się stan wszystkich dróg 
powiatowych przebiegających 
przez naszą gminę, będących 
zarazem głównymi ciągami 
komunikacyjnymi w kierunku 
Czechowic-Dziedzic, Bielska-
-Białej czy Wilamowic. Mam 
tu na myśli ulicę Krakowską 
w Bestwinie wraz z rondami, 
ul. Janowicką prowadzącą z Be-
stwiny do Janowic, ul. Górską 
w Janowicach, ul. Krzywola-
ków, Batalionów Chłopskich, 
Jawiszowicką i Czechowicką 
w Kaniowie, ul. Witosa łączą-
cą Bestwinę z Bestwinką oraz 
ul. św. Floriana w Bestwince. 
W znaczącej większości to 
nie tylko same nawierzchnie 
drogowe, ale i chodniki bądź 
bezpieczne pobocza, a także 
częściowe oświetlenie.

Mimo szerokiego frontu ro-
bót na głównych drogach, nie 
zapomnieliśmy o najbardziej po-
trzebnych remontach dróg gmin-
nych, bo to one stanowią dojazd 
dla mieszkańców do ich posesji. 
Prace realizowane były na miarę 
możliwości budżetowych w każ-
dym z naszych sołectw. Łącznie 
to kilkadziesiąt kilometrów zmo-
dernizowanych dróg, co już wy-
datnie przełożyło się na komfort 
użytkowania, a przede wszyst-
kim bezpieczeństwo uczestni-
ków ruchu drogowego.

Zauważalnie w ostatnich la-
tach podniósł się standard 
i stan techniczny obiektów 
użyteczności publicznej. Czy 
to także warto podkreślać?

Jak najbardziej, bo i w 
przypadku takich inwestycji 
mówimy o licznych pozytyw-
nych aspektach. Gruntownie 
zmodernizowane budynki, 
będące następstwem skutecz-
nego pozyskiwania pokaźnych 
środków zewnętrznych, to ko-
rzyść natury finansowej, a więc 
spore oszczędności w codzien-
nym użytkowaniu. To także 
zupełnie inna estetyka w po-
szczególnych obszarach gminy 
i funkcjonalność obiektów do-
stosowana do potrzeb – czy to 
w kontekście kształcenia i wy-
chowywania kolejnych poko-
leń mieszkańców gminy, czy 
troski o tworzenie przestrzeni 
do działalności społecznej na 
różnych płaszczyznach.

W ostatnich latach utworzy-
liśmy wyczekiwany przez wiele 
rodzin Klub Dziecięcy w Ka-
niowie, który świetnie służy 
najmłodszym mieszkańcom. 
Istotnie poprawiliśmy również 
standard pozostałych placówek 
oświatowych – przedszkoli 
w Bestwinie i Janowicach czy 
kompleksu szkolnego w Be-
stwince, które przeszły niezbęd-
ne termomodernizacje. Przy 
udziale środków Gminy re-
montowane były także strażni-
ce, a wszystkie nasze jednostki 
systematycznie wyposażaliśmy 
w nowoczesny sprzęt, w tym 
wozy bojowe, tak ważne dla 
pełnienia sprawnej służby na 
rzecz mieszkańców. Dzięki 
inwestycji swoje cele może 
także realizować Muzeum Re-
gionalne, które odgrywa nie do 
przecenienia rolę dla podtrzy-
mywania naszej lokalnej toż-
samości i tradycji. Z kolei dla 
wygodniejszej obsługi miesz-
kańców, załatwiających swoje 
urzędowe sprawy, poddaliśmy 
remontowi schody prowadzące 
do Urzędu Gminy.

Mijająca kadencja, ostat-
nia już w roli wójta, była 
w jakimś sensie szczególna, 
bo naznaczona wydarzenia-
mi, z którymi wcześniej się nie 
mierzyliśmy. Już po pande-
mii widać chyba jednak chęć 
aktywnego uczestniczenia 
samych mieszkańców w ży-
ciu gminy?

Czasowo wszyscy borykali-
śmy się z rozmaitymi obostrze-
niami i tym, że kontakt także 
w naszej społeczności został 
ograniczony. Pozytywnym na-
stępstwem jest to, że w jakiejś 
mierze nawet bardziej doce-
niamy dziś możliwość spo-
tkań z innymi mieszkańcami, 
zwłaszcza podczas imprez na 
terenie gminy. Przez lata stwo-
rzyliśmy – zresztą wspólnym 
wysiłkiem wielu osób, or-
ganizacji czy stowarzyszeń 
działających w gminie – ta-
kie wydarzenia, które cieszą 
się dużym zainteresowaniem. 
Mamy zawsze radosne i pełne 
atrakcji Dni Gminy Bestwi-
na w różnych jej sołectwach, 
mamy unikatowe Janowickie 
Sianokosy, mamy doroczne 
Święto Karpia Polskiego.

Chciałbym, aby ten kierunek 
związany z budowaniem po-
czucia wspólnoty był podtrzy-
mywany przez kolejne władze 
Gminy Bestwina. Ja już wójtem 
nie będę, podjąłem decyzję, że 
nie będę kandydował, choć nie 
była ona dla mnie łatwa. Z sa-
morządem żegnać się jednak 
nie zamierzam. Jeżeli zostanę 
wybrany do Rady Powiatu Biel-
skiego, mogę zagwarantować 
dalsze pełne zaangażowanie 
w działania na rzecz zrówno-
ważonego rozwoju zarówno tak 
bliskiej mi gminy Bestwina, jak 
i sąsiedniej gminy Wilamowice, 
uwzględniając przy tym oczeki-
wania mieszkańców. (R)

GOSPOdynIE śWIĘtują SWÓj dZIEń
Dzień Kobiet w Janowi-

cach i Kaniowie przebiegł 
w tym roku nie tylko uro-
czyście i z uhonorowaniem 
mieszkanek obu sołectw. 
Przy okazji panie z Kół 
Gospodyń Wiejskich prze-
prowadziły zebrania spra-
wozdawcze.

W przededniu Między-
narodowego Dnia Kobiet 
gospodynie z Kaniowa pod 
kierownictwem Mieczysła-
wy Głombek spotkały się na 
swoim walnym zebraniu, by 
podsumować cały rok działal-
ności, a także omówić dalsze 
plany. Od blisko dwóch dekad 
KGW Kaniów ściśle współ-
pracowało z wójtem Artu-
rem Beniowskim, najpierw 
jeszcze jako zastępcą wójta. 
Teraz, gdy Artur Beniowski 
kończy swoją pracę w roli 
wójta, przewodnicząca wrę-

czyła mu upominek, sama też 
otrzymała niespodziankę dla 
KGW. Życzenia, kwiaty i pre-
zenty przekazali ponadto dy-
rektor GOK Grzegorz Boboń, 
prezes OSP Kaniów i radny 
Grzegorz Owczarz oraz sołtys 
Kaniowa Marek Pękala.

W Janowicach panie świę-
towały Dzień Kobiet, ale jak 

to gospodynie – nie mo-
gły poprzestać na zabawie 
i połączyły ją z podsumo-
waniem rocznej działalności 
oraz planami na ten rok, już 
zaczynając prace nad przy-
gotowaniem wrześniowego 
jubileuszu 70-lecia Koła Go-
spodyń Wiejskich. Zebranie 
obfitowało w życzenia, pre-
zenty i kwiaty przekazane 
z okazji Dnia Kobiet. Prze-
wodnicząca Krystyna No-
rymberczyk zaprosiła bowiem 
gości, m.in. proboszcza ks. 
Robert Kurpiosa, wójta Artu-
ra Beniowskiego, dyrektora 
GOK Grzegorza Bobonia, soł-
tysa Stanisława Nycza, preze-
sa OSP Janowice Grzegorza 
Damka i p.o. dyrektora szkoły 
Agnieszkę Czerwińską. (sl)zd

ję
cia

: s
ła

w
oM

ir
 le

w
cz

ak
/M

at
. g

M
in

y B
es

tw
in

a

  
 

 
 

  



10 BESKIDZKA
gazeta

www.gazetabeskidzka.plmarzec 2024

MIAStO jESZCZE bARdZIEj PRZyjAZnE
Poprawa estetyki, odbetonowanie centrum miasta i wprowadzenie większych przestrzeni zieleni to kolejne wyzwania, które podjął 

Urząd Miejski w Czechowicach-Dziedzicach jako istotne zadania inwestycyjne w perspektywie najbliższych lat.

W 2023 roku zlecono opra-
cowanie programu funkcjonal-
no-użytkowego przebudowy 
Placu Jana Pawła II oraz za-
gospodarowania trzech innych 
miejsc w centrum Czechowic-
-Dziedzic – terenu po poprzed-
niej siedzibie Administracji 
Zasobów Komunalnych przy 
ulicy Legionów, działki przy 
byłym pomniku na skrzyżowa-
niu ul. Słowackiego i Niepod-
ległości oraz terenu po dawnej 
Miejskiej Bibliotece Publicz-
nej przy ul. Niepodległości 
i Skwerze Stulecia.

Reprezentacyjny plac 
w centrum miasta stanie się 
przestrzenią bardziej przyja-
zną mieszkańcom. Jego prze-
budowa zakłada zmniejszenie 
powierzchni utwardzonej, z za-
chowaniem jej tylko w obrębie 
fontanny, oraz wprowadzenie 
większej ilości zieleni poprzez 
nowe nasady, trejaże i ogrody 
deszczowe. Inwestycja zakła-
da także wymianę oświetlenia 
na energooszczędne oraz ma-
łej architektury, w tym utwo-
rzenie w pełni bezpiecznego 
placu zabaw dla dzieci w miej-
scu odpowiednio zacienionym. 
W całości czechowicki plac 
Jana Pawła II stanie się przy-

jemnym miejskim ogrodem, 
w którym będzie można wypo-
cząć i przyjemnie spędzić czas.

Nie do poznania zmieni się 
również teren po dawnym po-
mniku przy Rondzie Solidarno-
ści. Pozostałości po pomniku 

zostaną rozebrane, a chodniki 
przebudowane. Wprowadzona 
zostanie większa ilość zieleni 
oraz elementy małej architek-
tury.

Podobną metamorfozę 
przejdzie działka po poprzed-

niej siedzibie biblioteki przy 
ul. Niepodległości, która za-
mieni się w przestrzeń zielo-
ną z nasadzeniami, ścieżką 
z pergolą czy ogrodem desz-
czowym. Rewitalizacja czeka 
także obszar niespełna hekta-
rowy po bazie Administracji 
Zasobów Komunalnych. Roz-
biórka istniejących budynków 
i rezygnacja z powierzchni 
utwardzonych zrealizowana 
zostanie na rzecz terenu zie-

lonego z nasadzeniami krze-
wów i łąki kwietnej.

Gmina Czechowice-Dzie-
dzice planuje złożyć wniosek 
o dofinansowanie projekto-
wanej inwestycji z programu 
Funduszy Europejskich na In-
frastrukturę, Klimat, Środo-
wisko 2021-2027 (FEnIKS) 
w ramach działania obej-
mującego ochronę przyrody 
i rozwój zielonej infrastruk-
tury. (uM)

GMINA CZEChOWICE-DZIEDZICE

MaRiaN BłachuT,
burmistrz czechowic-dziedzic:

wygląd Placu Jana Pawła ii 
ulegnie zasadniczej zmianie. 
Pozostanie co prawda, charakte-
rystyczna dla placu, część utwar-
dzona – w obrębie fontanny, jed-
nak pozostałą część przestrzeni 
zdominuje zieleń. Pojawią się 
nowe nasady drzew oraz zieleń 
na dających dodatkowy cień 
pergolach. dające cień drzewa 
posadzone zostaną również wo-
kół placu zabaw dla dzieci. w ten 
sposób powstaną tam elementy 
tak zwanego miejskiego ogrodu, 
czyli miejsca, w którym miesz-
kańcy będą mogli przyjemnie 
spędzać wolny czas, również w 
upalne, słoneczne dni.
chcemy, aby zieleń pojawiła się 
również w pozostałych trzech 
objętych opracowaniem loka-
lizacjach. zastąpi ona beton 
– pozostałości po usuniętym 
pomniku przy Rondzie soli-
darności oraz znajdujące się w 
złym stanie technicznym bu-
dynki – po byłych siedzibach: 
administracji zasobów komu-
nalnych i Miejskiej Biblioteki 
Publicznej. Miejsca te przejdą 
zupełną metamorfozę i – już 
jako zielone skwery – zostaną 
oddane mieszkańcom.
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Plac Jana Pawła ii.

Teren po dawnej siedzibie administracji zasobów komunalnych.

Teren po dawnej siedzibie Miejskiej Biblioteki Publicznej.

Teren po pomniku przy Rondzie solidarności.

KInO Z nOWą jAKOśCIą
Do Miejskiego Domu 

Kultury w Czechowicach-
-Dziedzicach trafi niebawem 
ultranowoczesny projektor 
laserowy. Jego zakup spra-
wi, że znacząco poprawi się 
jakość filmów wyświetlanych 
w kinie „Świt”.

Blisko 14 tysięcy widzów 
obejrzało w ubiegłym roku fil-
my w kinie „Świt” w Czecho-
wicach-Dziedzicach. Czy w tym 
roku będzie ich więcej – nie wia-
domo, ale ci którzy skorzysta-
ją z oferty, już niebawem będą 
mogli cieszyć się jeszcze wyż-
szą jakością obrazu. To za spra-
wą nabycia przez Miejski Dom 
Kultury, w ramach którego dzia-
ła kino, ultranowoczesnego pro-
jektora marki Barco SP4K.

Kino „Świt” zawsze plaso-
wało się w czołówce branży 
kinowej. Zanim rynek kino-
wy zdominowały komercyjne 
multipleksy, to czechowicka 
placówka uchodziła za jedną 

z najlepszych w Polsce, a ki-
nomani – jako pierwsi w kra-
ju – mogli tu oglądać filmy 
z dźwiękiem w technologii 
Dolby Digital SR. Obecnie, 
w dobie kin wyposażonych 
w wiele sal, pozycja czecho-
wickiego „Świtu” jest zupełnie 
inna. Oferuje widzom choćby 
cieszące się uznaniem, cyklicz-
ne imprezy poświęcone kine-
matografii oraz kino ambitne, 
a więc z filmami, które zwykle 
nie mają szansy przebicia się 
na duże ekrany kin komercyj-
nych. Wizytówką „Świtu” była 
też zawsze jakość techniczna. 
Stąd dwa lata temu w kinie za-
montowany został nowy ekran, 
teraz zapadła decyzja o zaku-
pie nowoczesnego projektora 
laserowego, który przeniesie 
widzów na zupełnie inny po-
ziom odbioru obrazu.

Nowoczesny sprzęt o war-
tości blisko 500 tys. zł to swe-
go rodzaju prezent Gminy dla 
Miejskiego Domu Kultury 

w Czechowicach-Dziedzicach, 
obchodzącego właśnie jubileusz 
100-lecia działalności. Użytko-
wanie projektora będzie ozna-
czało nie tylko skok jakościowy, 
ale przyniesie też spore oszczęd-
ności w stosunku do kosztów 
generowanych przez użytko-
wany dotychczas model star-
szej generacji – energochłonny, 
a dodatkowo wyeksploatowa-
ny i wymagający kosztownego 
serwisu. Projektor marki Barco 
SP4K to kinowy projektor lase-
rowy czwartej generacji. Dzięki 
zastosowaniu unikalnego sys-
temu chłodzenia zapewnia nie-
zmienną jasność przez cały okres 
użytkowania, to jest ponad 10 lat. 
Opatentowana technologia gwa-
rantuje ostrą, stałą jakość obrazu 
i idealne odwzorowanie kolorów. 
Laserowe źródło światła to rów-
nież zminimalizowana obsługa 
serwisowa oraz obniżone kosz-
ty eksploatacyjne w porównaniu 
z projektorami z ksenonowym 
źródłem światła, użytkowanymi 
dotąd przez kino. Dodatkowo se-
ria SP4K to obraz w doskonałej 
rozdzielczości 4K. (uM)
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GMINA jASIENICA

WIĘKSZE SZKOły
Trwa rozbudowa szkoły w Iłownicy, wkrótce też ogłoszony zostanie przetarg na budowę segmentu szkoły 

w Wieszczętach. Zostało również zlecone przygotowanie rozbudowy placówki w Grodźcu.

Rozbudowa szkoły w Iłow-
nicy to kolejna inwestycja, 
związana z reformą oświaty 
i koniecznością powiększenia 
placówki oświatowej, aby po-
mieścić dwa kolejne roczniki 
klas siódmych i ósmych. Jak 
przypomina wójt Janusz Pie-
rzyna, wcześniej rozbudowano 
o dodatkowe segmenty dydak-
tyczne szkoły w Międzyrzeczu 
Górnym oraz w Świętoszówce.

Przy szkole w Iłownicy bu-
dynek nowego segmentu już 
stanął. Obecnie trwają roboty 
we wnętrzach, m.in. po poło-
żeniu instalacji podtynkowych 
kładzione są tynki wewnętrzne. 
Skończono prace przy wylew-
kach na I piętrze, rozpoczyna-
ją się prace na parterze. Na 
zewnątrz mury są ocieplane. 
Prace są zgodne z harmono-
gramem, segment powinien 
przyjąć uczniów i przedszko-
laków już 1 września.

Przypomnijmy, projekt 
rozbudowy powstał w 2021 
r., a 2 mln zł dofinansowa-
nia na nowy segment wójt Ja-
nusz Pierzyna pozyskał z IV 

edycji Rządowego Funduszu 
„Polski Ład”. Pozostałe 3,1 
mln zł kosztów budowy zo-
stała pokryta z budżetu Gmi-
ny Jasienica. Nowy segment 
powstaje tuż przy obecnym 
gmachu szkoły, na jego po-
łudniowo-zachodnim rogu. 
Jest architektonicznie dopa-
sowany do wyglądu całości, 
również liczy dwie kondy-
gnacje – parter i piętro. Obie 
kondygnacje łączą się koryta-
rzami z głównym budynkiem, 
jest tu także osobna, własna 

klatka schodowa i wejście. 
Parter przeznaczony został 
na przedszkole, dostosowa-
no go do wymiaru najmłod-
szych użytkowników. Będą tu 
trzy pomieszczenia do prze-
prowadzania zajęć, oprócz 
tego dwie toalety, szatnia, 
zmywalnia, pomieszczenie 
socjalne. Na piętrze powsta-
ją trzy sale lekcyjne, w tym 
dwie z zapleczem. W seg-
mencie znajdzie się również 
miejsce na pomieszczenie 
medyczne i węzeł sanitarny.

Rozstrzygnie się także 
sprawa, kto i w jakiej cenie 
zbuduje segment dydaktycz-
ny przy szkole w Wieszczę-
tach. Trwają prace związane 
z przygotowaniem do postę-
powania przetargowego. Na 
rozbudowę placówki wójt 
Janusz Pierzyna także pozy-
skał dofinansowanie – 6 mln 
zł z rządowego Programu 
Inwestycji Strategicznych. 
Również w tym wypadku 
segment stanie obok istnieją-
cego gmachu szkoły i będzie 

dopasowany do niego archi-
tektonicznie, budynki będą 
połączone przejściami na 
każdej z dwóch kondygnacji. 
W segmencie zlokalizowano 
sale lekcyjne, a dodatkowo 
toalety, pomieszczenia tech-
niczne i pomocnicze. Po-
wstanie także winda i nowe 
schody zewnętrzne z platfor-
mą dla osób niepełnospraw-

nych, które umożliwią im 
wejście do budynku i dostęp 
do każdego z pomieszczeń we 
wnętrzu. Całość będzie miała 
531 mkw. powierzchni użyt-
kowej.

Trwają także przygoto-
wania do kolejnej inwestycji 
oświatowej, tzn. rozbudowy 
szkoły w Grodźcu. Obecnie 
powstaje projekt. (uGJ)

JaNusz PieRzyNa,
wójt gminy Jasienica:

Rozbudowa szkół była konieczna 
po zmianach związanych z re-
formą oświaty i rozszerzeniem 
nauki w szkołach podstawowych 
o dwa kolejne roczniki. Niektó-
re z placówek okazały się zbyt 
małe, żeby pomieścić dodatko-
wo uczniów z klas siódmych i 
ósmych. Trzeba również pamię-
tać, że wszystkie nasze sołec-
twa się rozwijają, osiedlają się 
nowe rodziny i przybywa małych 
mieszkańców.

Toteż przygotowaliśmy plan roz-
budowy placówek i przystąpiliśmy 
do tego kosztownego projektu, 
aby ułatwić proces dydaktyczny i 
stworzyć lepsze warunki dla stale 
powiększającej się liczby przed-
szkolaków i uczniów. zaczęliśmy 
od miejsc, gdzie potrzeby były naj-
większe, a więc od Międzyrzecza 
Górnego, a następnie Świętoszów-
ki. Po rozbudowie szkół w iłowni-
cy, a następnie w wieszczętach i 
Grodźcu zakończymy obecny proces 
powiększania placówek oświato-
wych. we wszystkich szkołach bę-
dzie dość miejsca, aby przez naj-
bliższe lata uczniowie mogli uczyć 
się w godnych warunkach.
Przypomnę, że mimo kosztow-
nych inwestycji, związanych z 
rozbudową kolejnych placówek, 
każdego roku sukcesywnie doku-
pujemy nowe wyposażenie, no-
woczesne pomoce dydaktyczne i 
nie zaniedbujemy remontów we 
wszystkich szkołach.

tARGOWISKO tAKżE WE WtOREK

Od 12 marca poza trady-
cyjnymi dniami targowymi – 
piątkami i sobotami – handel 
na Ekologicznym Targowi-
sku w Jasienicy został rozsze-
rzony także na wtorki.

– Ta decyzja została pod-
jęta w odpowiedzi na liczne 
prośby zarówno mieszkań-
ców, jak i naszych lokalnych 
sprzedawców, którzy chcie-
liby robić zakupy w dogod-
nym dla nich czasie. Mam 
nadzieję, że ta nowa ofer-
ta spotka się z pozytywnym 
przyjęciem i przyczyni się do 
jeszcze większego zaintereso-
wania naszym targowiskiem 
– mówi wójt gminy Jasienica 
Janusz Pierzyna.

D o d a j e ,  ż e  c h o d z i ł o 
o wprowadzenie dodatkowe-

go dnia handlu w środku ty-
godnia. Kto bowiem zrobił 
zakupy w piątek, ten w sobotę 
już nie miał potrzeby przycho-
dzenia na targowisko. Tym-
czasem wiele produktów, np. 
wyrobów mleczarskich, wę-
dlin, jaj, a także owoców czy 
warzyw sezonowych, najle-
piej kupować, gdy pochodzą 
„prosto z grządki”, a więc 
właśnie dwa razy w tygodniu 
– na weekend i w środku tygo-
dnia. I rzeczywiście, w pierw-
szy handlowy wtorek mimo 
niesprzyjającej aury pojawili 
się zarówno zainteresowani 
sprzedawcy, jak i kupujący. 
Piątki i soboty już utrwaliły 
się jako dni handlowe, te dni 
są bardzo tłumne.

Przypomnijmy, targowisko 
w centrum administracyjnym 

Jasienicy, zorganizowane na 
płycie parkingu w sąsiedztwie 
szkoły, sąsiaduje z gminnymi 
instytucjami, takimi jak Urząd 
Gminy, Ośrodek Zdrowia, Za-
kład Komunalny, Komisariat 
Policji, Gminny Ośrodek Po-
mocy Społecznej oraz pla-
cówka Poczty Polskiej oraz 
banku. Z myślą o wygodzie 
mieszkańców można tu zro-
bić różnorodne zakupy pod-
czas załatwiania codziennych 
spraw. Asortyment na targowi-
sku stale się poszerza, obejmu-
jąc oprócz warzyw, owoców, 
nabiału, przetworów, wędlin 
i mięsa, także tekstylia, wyro-
by rzemieślnicze i przemysło-
we. Dodatkowo wkrótce przy 
targowisku zostaną postawione 
elementy małej architektury, 
m.in. ławki. (uGJ)
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WSPARCIE ObyWAtELOM
Blisko pół miliona złotych 

w różnej formie przeznaczył 
samorząd Jaworza na tego-
roczne wsparcie inicjatyw 
obywateli oraz działań miej-
scowych stowarzyszeń i or-
ganizacji.

Jaworze było jedną z pierw-
szych gmin w Polsce, które 
wprowadziły na stałe tzw. bu-
dżet obywatelski, a więc pulę 
pieniędzy na działania zapropo-
nowane przez różnego rodzaju 
lokalne grupy. Warunkiem była 
oczywiście użyteczność projek-
tu dla lokalnej społeczności, ale 
jak podkreślał autor pomysłu, 
ówczesny wójt Jaworza Rado-
sław Ostałkiewicz, sami oby-
watele najlepiej wiedzą, co jest 
im potrzebne. I skoro zmobili-
zowali się do działania, to warto 
ich wesprzeć, aby coś ważnego 
i ciekawego w Jaworzu się po-
jawiło. W ten sposób powstały 

m.in. place zabaw, została od-
nowiona zabytkowa sikawka 
strażacka czy zorganizowano 
różnorakie zajęcia i przedsta-
wienia. Budżet zawieszano 
w okresach niepewności, a więc 
po wybuchu pandemii i w oba-
wie przed drastycznym ogra-
niczeniem dochodów Gminy, 
związanym z wysoką inflacją 
i obniżeniem podatku od osób 
fizycznych. – Dziś widzimy, że 
nasze finanse są stabilne i mo-
żemy jako samorząd przezna-
czyć sporą pulę na wsparcie 
pomysłów obywateli – wyjaśnia 
pełniąca funkcję wójta Anna 
Skotnicka-Nędzka.

W tym roku na budżet oby-
watelski wydzielono 250 tys. zł, 
ale że zgłoszone do konkursu 
projekty w sumie miały koszto-
wać 205 275,80 zł, swoją część 
dostał każdy ze zgłaszających. 
Wśród projektów znalazła się 
organizacja warsztatów roz-

wojowych dla kobiet ze zdoby-
ciem wiedzy o wpływie gwiazd 
na słabszą płeć i szycie spódnic 
mocy, także stworzenie bajko-
wego placu zabaw przy Przed-
szkolu Samorządowym nr 1, 
wykonanie monitoringu wokół 
Szkoły Podstawowej nr 1, mura-
lu marynistycznego na obiektach 
Szkoły Podstawowej nr 2 (przy-
pomnijmy, w tym kompleksie 
mieści się Muzeum Flory i Fau-
ny Morskiej i Śródlądowej), czy 
w końcu zakup nowoczesnego 
pieca dla Publicznego Przed-
szkola nr 2.

To jednak nie wszystko, 
bowiem wsparcie uzyskały 
także inne formy działalności. 
130 tys. zł otrzymał Gminny 
Klub Sportowy Czarni Jawo-
rze na organizację treningów 
piłkarskich i siatkarskich oraz 
udział drużyn w rozgrywkach 
i upowszechnianie sportu i kul-
tury fizycznej wśród mieszkań-
ców. Z kolei blisko 105 tys. zł 
otrzymały stowarzyszenia or-
ganizujące VIII Bieg po Zdrój, 
VII Piknik „Zdrowo, bo spor-
towo”, zawody wędkarskie Ho-
norowych Dawców Krwi PCK 
i mieszkańców Jaworza, a także 
biegów terenowych Ultra Błat-
nia 24 h połączonych ze zbiórką 
charytatywną. Z tej samej puli 
zostanie zorganizowany wy-
poczynek najmłodszych oraz 
wspieranie i upowszechnianie 
kultury fizycznej przez UKS 
Goruszka i parafię ewangelic-
ką. Parafia otrzyma również 
25 tys. zł na prace konserwa-
torskie, tj. renowację elewacji 
ściany wschodniej Starej Szko-
ły Ewangelickiej, zaś parafia 
katolicka podobną kwotę na 
renowację obrazu „Kazanie na 
górze” autorstwa Josefa Kast-
nera w kościele Opatrzności 
Bożej. (łu)

GMINA jAWORZE

aNNa skoTNicka- 
Nędzka,
pełniąca funkcję  
wójta gminy Jaworze:

Budżet obywatelski i granty dla 
organizacji społecznych skutecz-
nie wspierają te inicjatywy miesz-
kańców naszej gminy, które służą 
całej społeczności. Mają tę zaletę, 
że mobilizują różnego rodzaju gru-

py do działania na rzecz swojego 
sąsiedztwa czy zainteresowań. To 
z kolei sprzyja wprowadzaniu róż-
norodności i wzajemnemu pozna-
waniu się mieszkańców, a przede 
wszystkim przynosi rozwiązanie 
jakiejś konkretnej sprawy, ważnej 
dla wszystkich zaangażowanych w 
nią osób.
Po przerwach spowodowanych 
pandemią i niepewnością co do 
wysokości naszych dochodów, 
wracamy do tego pomysłu, bowiem 
uważamy, że to najlepszy sposób, 
aby w wielu dziedzinach wesprzeć 
grupy obywateli skupionych wokół 
ważnych dla Jaworza spraw. Najle-
piej to widać, właśnie po poprzed-
nich edycjach, w których znalazły 
się pomysły na zagospodarowa-
nie sąsiedzkiego terenu, ciekawe 
i rozwijające zajęcia czy projekty 
pozwalające wspólnie działać.

KObIECy WyMIAR jAWORZA

Spotkanie integracyj-
ne mieszkanek Jaworza, 
a także inne imprezy to-
warzyszyły tegorocznemu 
Dniu Kobiet.

Ponad setka pań wzięła 
udział w spotkaniu integra-
cyjnym „Świętujemy Razem” 
z okazji Dnia Kobiet, które 
nie tylko celebrowało kobie-
cość, ale również promowa-
ło integrację społeczności. 
Wspólnota, radość i szacu-
nek dla kobiet – te wartości 
przyświecały uczestniczkom 
tego wydarzenia.

Inicjatywa ta była owo-
cem wspólnych działań Kół 
Gospodyń Wiejskich nr 1 
i nr 2 w Jaworzu, Stowarzy-
szenia „Nasze Jaworze” oraz 
Polskiego Związku Emery-
tów, Rencistów i Inwalidów. 
Na panie czekał poczęstunek, 
upominki ufundowane przez 
Gminę Jaworze, a przede 
wszystkim koncert muzycz-
nego duetu Pauliny Wirskiej 
i Tomasza Madzi, który na-
dał spotkaniu niezapomnia-
ny klimat.

Organizatorzy zadali sobie 
trud, by wydarzenie było nie 
tylko okazją do świętowania, 

lecz także do budowania lo-
kalnej społeczności. Dlatego 
też na spotkaniu pojawiły się 
przedstawicielki organizacji 
pozarządowych działających 
na terenie Jaworza. Ich obec-
ność stanowiła ważny element 
społecznej integracji, umożli-
wiając wymianę doświadczeń 
i nawiązywanie nowych kon-
taktów. Uczestnikami były nie 
tylko panie, bo obok Anny 
Skotnickiej-Nędzki, pełnią-
cej funkcję wójta, obecny był 
przewodniczący Rady Gmi-
ny Jaworze Zbigniew Putek. 
Gościły również m.in. Danu-
ta Kożusznik, prezes zarządu 
Rejonowego Związku Rol-
ników, Kółek i Organizacji 
Rolniczych w Bielsku-Bia-
łej, dyrektor Gminnej Biblio-
teki Publicznej w Jaworzu 
Gabriela Śliwka oraz dyrek-
tor Ośrodka Promocji Gminy 
Jaworze Jolanta Witkowska.

To nie koniec kobiecego 
świętowania, bowiem Dnio-
wi Kobiet towarzyszył rów-
nież wernisaż wystawy prac 
Anny Godlewskiej „Kruchość 
i siła – odcienie kobiecości” 
w Galerii Sztuki na Zdrojo-
wej oraz koncert z okazji Dnia 
Kobiet „Flamenco – Fuego 

Taniec Ognia”, w wykona-
niu pianistki o światowej sła-
wie Katarzyny Musiał w sali 
budynku „Pod Goruszką”. 
Artystka połączyła flamenco 
i muzykę latynoamerykań-
ską w niezwykły spektakl, 
nie tylko dając koncert na 
fortepianie, ale i brawurowo 
wykonując taniec flamenco. 
Publiczność entuzjastycznie 
przyjęła występ, nagradzając 
artystkę owacją na stojąco. 
Wernisaż i koncert zorganizo-
wał Ośrodek Promocji Gminy 
Jaworze we współpracy z Ga-
lerią Sztuki na Zdrojowej. (R)
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OWOCnE śMIECIObRAnIE

10 m sześc. śmieci (cały kontener), ponad 200 uczestników, 4 posprzątane rejony – w sobotę 23 marca 
odbyło się iV wielkie sprzątanie Jaworza, zorganizowane przez urząd Gminy Jaworze we współpracy z 
ośrodkiem Promocji Gminy Jaworze. uwzględniając sugestie mieszkańców Jaworza, w tym roku sprzątane 
były również dodatkowe rejony. Śmieci były na bieżąco segregowane podczas ich zbierania – na plastyk i 
szkło oraz frakcje niesegregowane. Na koniec akcji uczestnicy zostali poczęstowani ciepłym posiłkiem. (uGJ)
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Z MyśLą O AKtyWnOśCIACH

Obok nowej hali spor-
towej przy Szkole Pod-
stawowej nr 2 w Kozach 
powstała atrakcyjna prze-
strzeń do rekreacji. Zwłasz-
cza przy sprzyjającej aurze 
będzie to miejsce wszech-
stronnych aktywności.

Dwa boiska do koszyków-
ki, bieżnia służąca do biegów 
oraz skoku w dal, nowocze-
sny plac zabaw z atestowa-
nymi i w pełni bezpiecznymi 
urządzeniami, a także strefa 
ćwiczeń do kalisteniki, a więc 
treningu opartego na ćwi-
czeniach z wykorzystaniem 
własnej masy ciała – z tych 
obiektów sportowo-rekre-
acyjnych korzystać można 
już bez przeszkód. Równole-
gle ze stworzeniem przestrzeni 
sportowej zadbano w ramach 
inwestycji o odpowiednie 

zaplecze logistyczne. Obok 
wspomnianych boisk wyko-
nane zostały trybuny, dostęp-
na jest też publiczna toaleta. 
Z kolei w okresie letnim pod-
czas wysokich temperatur 
schłodzenie zapewni kurty-
na wodna.

Obiekty zlokalizowane zo-
stały w bezpośrednim sąsiedz-
twie nowej hali, ale i Szkoły 
Podstawowej nr 2, co stwa-
rza komfortowe możliwości 
ich wykorzystania wzglę-
dem zajęć szkolnych. Dzieci 
i młodzież spędzać mogą tu 
również czas wolny – czy to 
z rówieśnikami czy rodziną. 
Wraz z ogólną dostępnością 
miejsca zadbano o oświetle-
nie, zamontowano także kil-
kanaście kamer. W pobliżu 
powstał parking na kilkadzie-
siąt samochodów, wyremon-
towano poza tym wewnętrzną 

część ulicy Szkolnej, tworząc 
zupełnie nową nawierzchnię 
asfaltową. Zadbano również 
o zagospodarowanie terenu 
w zieleń, co dodatkowo czy-
ni miejsce bardzo przyjaznym 
dla użytkujących. (Ra)

GMINA KOZY

Jacek kaliński,
wójt gminy kozy:

zadanie w naturalny sposób 
uzupełnia nowo wybudowaną 
halę sportową, którą jesienią 
ubiegłego roku oddaliśmy do 
użytku i już dobrze służy na-
szym mieszkańcom. Podobnie 
będzie ze strefą rekreacyjną. 
dzięki inwestycji znacząco 
poszerzyliśmy możliwości w 
zakresie aktywnego spędzania 
czasu, co w szczególności tyczy 
się dzieci i młodzieży. co ważne, 
mówimy nie tylko o zajęciach 
odbywających się w szkole, 
bo przestrzeń pozostawiliśmy 
ogólnodostępną dla wszyst-
kich chętnych. w słoneczne dni 
wybór aktywności jest na tyle 
duży, że każdy faktycznie będzie 
mógł znaleźć coś dla siebie.

bACZyńSKI ZAPRASZA
Ruszyła  rekrutacja 

uczniów do klasy pierwszej 
ogólnej Liceum Ogólno-
kształcącego im. K.K. Ba-
czyńskiego w Kozach na rok 
szkolny 2024/2025.

Koziańskie liceum prężnie 
funkcjonuje od ponad 30 lat, 
co jest możliwe dzięki wspar-
ciu finansowemu ze środków 
Gminy. Priorytetem szko-
ły jest niezmiennie umoż-
liwianie młodym ludziom 
rozwijania swojego poten-
cjału w stosunkowo niewiel-
kiej grupie rówieśniczej. 
Do całej placówki uczęsz-
cza 200 uczniów, którzy 
mają sposobność optymal-
nego wyboru przedmiotów 
rozszerzonych oraz uczest-
nictwa w dodatkowych, cie-
kawych projektach.

– Stawiamy na harmo-
ni jne połączenie  nauki 
z rozwojem indywidual-
nych pasji. Po to, aby mło-
dzi ludzie mogli jak najlepiej 
wykorzystać ten kluczowy 
etap w swoim życiu – mówi 
Alina Nowak, dyrektor Li-
ceum Ogólnokształcącego 
w Kozach.

Uczniowie „Baczyńskie-
go”, a są to nie tylko mieszkań-
cy gminy Kozy, mają bardzo 

korzystne warunki dojazdu, 
ponieważ szkoła znajduje się 
na trasie Andrychów – Biel-
sko-Biała i obsługiwana jest 
przez Komunikację Beskidzką 
oraz kolej. Lekcje odbywają się 
w godzinach 7.30-15.00, dzięki 
czemu każdy uczeń może bez 
przeszkód brać udział w zaję-
ciach dodatkowych.

Kontakt z LO w Kozach: 
telefonicznie 33-817-43-82 
lub e-mailowo liceum@ 
lo.kozy.pl. Bieżące dzia-
łania szkoły i informacje 
o rekrutacji dostępne są 
również na stronie interne-
towej: www.liceum.kozy.pl 
i na profilu @LOwKozach 
na Facebooku. (Red)

bEZPIECZnIEj dO KAMIEnIOłOMu

Przebudowa ulicy Piasko-
wej w Kozach, prowadzącej 
w kierunku kamieniołomu, 
dobiegła końca.

Inwestycja obejmowała 
szeroki zakres prac. Przede 
wszystkim poszerzona zosta-
ła jezdnia, a na niej położono 
nową nawierzchnię asfaltową. 
Co warte podkreślenia, na-
wierzchnia bitumiczna, wcze-
śniej kończąca swój bieg przy 
ulicy Leśnej, ułożona została 
aż do nowego utwardzonego 
placu, na którym pozostawiać 
mogą swoje samochody tury-

ści. – To spora zmiana, któ-
ra z całą pewnością zadowoli 
mieszkańców oraz wszystkich 
odwiedzających nasz kamie-
niołom. Jest szeroko i – co 
najistotniejsze – bezpiecznie 
– mówi Jacek Kaliński, wójt 
gminy Kozy.

Na bezpieczeństwo wpły-
wa również to, że w ramach 
tej samej inwestycji odcinek 
od skrzyżowania z ul. Panienki 
aż do wjazdu na wspomniany 
plac doświetlono nowocze-
snymi lampami ledowymi. 
Wzmocniono też i wyregu-
lowano główny rów odwad-

niający obok drogi, powstała 
równocześnie kanalizacja desz-
czowa. Wreszcie przygotowa-
no specjalny fundament, gdzie 
znalazła się publiczna toaleta, 
co zapewne ucieszy wielu tury-
stów odwiedzających to miej-
sce.

– Zadań było sporo, ale 
to już kolejna inwestycja, do 
której podeszliśmy komplek-
sowo. Stan techniczny całej 
drogi poprawi się na długie 
lata, a płynność i wygoda ru-
chu w tym rejonie powinna być 
mocno odczuwalna – zaznacza 
wójt. (Ma)
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co roku w koziańskim liceum radośnie obchodzone są urodziny patrona 
szkoły krzysztofa kamila Baczyńskiego.
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Przebudowana ulica Piaskowa prowadząca do kamieniołomu to teraz m.in. szersza jezdnia z nową nawierzchnią 
asfaltową.
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InWEStyCjE I nIE tyLKO
Mijająca kadencja samorządowa przyniosła dalszy rozwój gminy Porąbka. W dużej mierze to następstwo 

licznych zadań o charakterze inwestycyjnym, jakie z powodzeniem zrealizowano w poszczególnych 

sołectwach.

dROGI I MOSty

Gmina Porąbka zarządza 
siecią dróg gminnych o długo-
ści około 160 km. Ostatnie lata 
to szereg inwestycji, które przy-
czyniły się do poprawy infra-
struktury drogowo-mostowej. 
Wspomnieć można tu o wzmo-
żonych pracach prowadzonych 
m.in. przy ul. Szkolnej w Buja-
kowie, Mieszczyńsko i Szkol-
nej w Kobiernicach, Zielonej 
i Bratniej w Czańcu, Bystrej 
w Porąbce czy moście na ul. 
Kruczej w Czańcu. Łącznie re-
monty i modernizacje wykona-
no na kwotę 13 346 491,00 zł. 
Ponadto na bieżące utrzymanie 
dróg i mostów, odśnieżanie, 
oznakowanie dróg, uzupełnie-
nia ubytków w nawierzchniach 
asfaltowych i tłuczniowych 
oraz inne bieżące prace wy-
datkowano 6 268 136,00 zł. 
Zapomnieć nie można o budo-
wie oświetlenia ulicznego przy 
drogach krajowych, wojewódz-
kich, powiatowych i gminnych, 
co pochłonęło 1 006 146,00 zł, 
zaś utrzymanie oświetlenia wy-
niosło 5 144 580,00 zł.

Gmina współuczestniczy 
ponadto w inwestycjach reali-
zowanych z innymi jednost-
kami administracji publicznej 
na szczeblu krajowym, wo-
jewódzkim, powiatowym 
i gminnym. Z kadencji mija-
jącej podkreślić należy budo-
wę ronda w Czańcu w ciągu 
drogi krajowej DK 52 o war-
tości ponad 12 mln zł, budowie 
mostu na rzece Sole w Porąbce 
(ponad 43 mln zł), przebudo-
wie drogi wojewódzkiej DW 
948 na odcinku od Kobiernic 
do Żywca (ponad 260 mln zł) 
oraz pierwszym etapie moder-
nizacji ul. Bukowskiej w Po-
rąbce i Czańcu (ponad 17 mln 
zł). Na ten rok przewidziano 
kontynuację zadania, która 
obejmie m.in. przebudowę na 
odcinku od miejsca zakończe-
nia poprzedniego etapu a ul. 
Wielka Puszcza w Porąbce. 
Wkład własny Gminy Porąb-
ka to ok. 2,5 mln zł.

SPORt I REKREACjA

Jedną z najbardziej zna-
czących inwestycji na rzecz 
szeroko pojmowanego sportu 
i rekreacji była przebudowa bo-
iska przyszkolnego w Kobier-
nicach, która kosztowała 1 610 
155,00 zł. Termomodernizacji 
wraz z montażem instalacji fo-
towoltaicznej poddany został 
budynek LKS Czaniec, co prze-

prowadzono nakładem 1 892 
396,00 zł. Z kolei inna znaczą-
ca suma 1 005 210,00 zł została 
zabezpieczona na budowę toru 
rolkowo-wrotkowego w Po-
rąbce. Gmina może pochwalić 
się także ścieżkami edukacji 
ekologicznej wraz z wiatami, 
których utworzenie pochłonę-
ło 3 248 704,12 zł. Wszech-
stronną rekreację zapewnia 
również budowa, wyposaże-
nie i modernizacja 11 placów 
zabaw i siłowni zewnętrz-
nych przy obiektach oświato-
wych i ogólnodostępnych oraz 
stref aktywnego wypoczynku 
na łączną kwotę sięgającą 1 
082 882,00 zł. Do wydatków 
w tym zakresie doliczyć na-
leży nakłady inwestycyjne na 
infrastrukturę sportową (moder-
nizacja budynków, piłkochwy-
ty, ogrodzenia, oświetlenia) za 
łączną kwotę 186 917,00 zł, 
Gmina ponosi ponadto na bie-
żąco koszty utrzymania obiek-
tów sportowych zarówno, jeśli 
chodzi o opłaty za media, jak 
i bieżące naprawy.

OśWIAtA, ZdROWIE, 
KuLtuRA

Istotnej przebudowy docze-
kała się Szkoła Podstawowa 
nr 1 w Porąbce, zaadaptowa-
no również pomieszczenia na 
Publiczne Przedszkole w Czań-
cu, co wraz z innymi mniejszy-
mi wydatkami majątkowymi 
dało łączną sumę 7 019 225,00 
zł. Niezbędne bieżące napra-
wy i remonty, a także utrzy-
manie obiektów oświatowych 
i całego systemu edukacyjne-
go, to pokaźna kwota 163 783 
914,00 zł.

W kontekście ochrony 
zdrowia, niezależnie od pono-

szonych kosztów bieżących, 
odnotować należy przede 
wszystkim termomodernizację 
Ośrodka Zdrowia w Porąbce, 
opiewającą na 787 206,00 zł. 
Termomodernizacji poddano 
także Dom Kultury w Buja-
kowie (1 368 623,00 zł), Dom 
Kultury w Czańcu zyskał nowy 
parkiet (111 657,00 zł), a za 93 
487,00 zł wykonano moderni-
zację sali ślubów w Domu Kul-
tury w Porąbce.

OCHROnA 
śROdOWISKA

Jako jedno z prioryte-
towych zagadnień Gmina 
przyjęła inwestycje w infra-
strukturę wodno-kanalizacyj-
ną oraz kompleksową ochronę 
środowiska. Budowa kanali-
zacji sanitarnej w Bujakowie, 
Czańcu i Kobiernicach o dłu-
gości około 14 km wraz z no-
wymi pompowniami ścieków 
oraz modernizacją już ist-
niejących pochłonęła 22 421 
286,00 zł. Umożliwiło to pod-
łączenie do sieci około 280 
budynków. Z kolei prace zwią-
zane z budową wodociągu zre-
alizowano w Porąbce Wielkiej 
Puszczy – w tym przypadku to 
ok. 7,1 km wraz z przepom-
pownią, a łączna kwota 8 637 
326,00 zł, co przyczyni się do 
podłączenia do wodociągu ok. 
150 budynków.

Inne działania mające ści-
sły związek z ochroną środo-
wiska to: utrzymanie systemu 
wodno-kanalizacyjnego (13 
744 677,00 zł), wymiana ko-
tłów centralnego ogrzewania 
na nowe w ilości 488 sztuk za 
łączną wartość dofinansowa-
nia w wysokości 2 419 867,00 
zł, montaż przydomowych 

oczyszczalni – 267 sztuk (1 
602 600,00 zł) oraz utyliza-
cja wyrobów z azbestu z 306 
budynków prywatnych (352 
493,00 zł).

bEZPIECZEńStWO 
I OCHROnA 
PRZECIWPOżAROWA

Dla poprawy bezpieczeń-
stwa mieszkańców na terenie 
gminy Porąbka rozbudowano 
system monitoringu. Zainsta-
lowano 66 kamer, wydając na 
ten cel 196 000,00 zł. Środki 
na poziomie 3 359 090,43 zł 
przeznaczono na zadanie wła-
sne obejmujące ochronę prze-
ciwpożarową. Prócz wydatków 
bieżących Gmina przekazała 
dotacje na zakup lekkiego te-
renowego samochodu ratow-
niczo-rozpoznawczego nissan 
navara dla OSP Porąbka Wiel-
ka Puszcza, lekkiego samo-
chodu ratowniczo-gaśniczego 
iveco daily dla OSP Czaniec, 
pojazdu typu Quad Polaris dla 
OSP Porąbka, średniego samo-
chodu ratowniczo-gaśniczego 
man tgm dla OSP Bujaków 
wraz z dodatkowym wyposa-
żeniem oraz zestaw narzędzi 
hydraulicznych z napędem 
akumulatorowym dla OSP Ko-
biernice.

ORGAnIZACjE 
POZARZądOWE

Realizacja zadań publicz-
nych przy współudziale or-
ganizacji pozarządowych 
i podmiotów prowadzących 
działalność pożytku publicz-
nego niezmiennie pozostaje 
jednym z elementów efektyw-
nego zarządzania Gminą. Do-
tyczy to nie tylko organizacji 

mających siedzibę na jej tere-
nie, ale i spoza tego obszaru, 
lecz podejmujących inicjatywy 
skierowane do mieszkańców, 
wspierające i upowszechnia-
jące kulturę fizyczną dzie-
ci i młodzieży, prowadzenie 
zajęć szkoleniowych, udział 
w turniejach czy zawodach. 
W latach 2019-2023 wspar-
ciem z gminnego budżetu ob-
jęto:
 Koła Gospodyń Wiejskich 

w Porąbce, Kobiernicach, 
Czańcu i Bujakowie – 
kwota: 64 300,00 zł na re-
alizację zadań z zakresu 
kultury, sztuki, ochrony 
dóbr kultury i dziedzic-
twa narodowego oraz 
w ramach działalności na 
rzecz osób w wieku eme-
rytalnym

 kluby sportowe: KS Soła 
Kobiernice, LKS Czaniec, 
LKS Groń Bujaków, LKS 
Zapora Porąbka – kwota 1 
512 000,00 zł

 uczniowskie kluby sporto-
we: UKS Millenium Po-
rąbka, Uczniowski Klub 
Sportowy Porąbka Kozub-
nik – kwota 94 100,00 zł

 Ochotnicze Straże Pożarne 
z sołectwa Porąbka i Ko-
biernice – kwota 75 700,00 
zł na organizację wyjaz-
dów szkoleniowo-rekre-
acyjnych dla członków 
Młodzieżowych Drużyn 
Pożarniczych

  Młodzieżowe Centrum 
Aktywności Twórczej 
w Czańcu – kwota: 65 
500,00 zł na aktywno-
ści w sferze organizacji 
wypoczynku dla dzieci 
i młodzieży, inicjatywy 
z zakresu ochrony i promo-
cji zdrowia oraz edukacji 
ekologicznej

  Towarzystwo Przyja-
ciół Porąbki – kwota 80 
830,00 zł na zadania do-
tyczące głównie ochrony 
i zachowania dziedzictwa 
materialnego (moderniza-
cje architektury sakralnej), 
a także promujące rodzime 

atrakcje turystyczne oraz 
miejscowy folklor i tra-
dycje

 Towarzystwo Przyjaciół 
Ziemi Bielsko-Żywiec-
kiej – kwota 17 700,00 zł 
na działania służące po-
pularyzacji i zachowaniu 
od zapomnienia miejsco-
wego dziedzictwa kultu-
rowego, turystyki oraz 
krajoznawstwa

  Fundacja Promyczek – 
kwota 72 000,00 zł na 
działania ukierunkowane 
na poprawę sprawności 
psychofizycznej i społecz-
nej osób dotkniętych nie-
pełnosprawnością, w tym 
zajęcia terapeutyczne, psy-
choruchowe i pedagogicz-
ne oraz udział specjalistów, 
terapeutów i fizjoterapeu-
tów

 Polski Związek Emery-
tów i Rencistów (Koła 
w Kobiernicach i Czańcu) 
– kwota 5 000,00 zł

  Fundacja Człowiek Wspar-
ciem – kwota 4 100,00 zł

  Parafia Kobiernice – kwota 
5 500,00 zł

  Towarzystwo Krzewienia 
Kultury Fizycznej „Motor” 
– kwota 11 000,00 zł na or-
ganizację spływów kajako-
wych

  Beskidzkie Stowarzyszenie 
Maczkowców – kwota 19 
000,00 zł na pikniki mili-
tarne pod hasłem „Histo-
rie Frontowe”, w trakcie 
których prezentowano in-
scenizacje znanych bitew 
z czasów II wojny świato-
wej oraz pokaz uzbrojenia 
i umundurowania

  Fundacja „Aktywne Beski-
dy” – kwota 23 500,00 zł 
na organizację biegów gór-
skich „Leśnik”

  Fundacja „Kraina Gór i Je-
zior” – kwota 16 000,00 
zł na organizację biegów 
górskich oraz pikników 
rodzinnych

  Fundacja „Imperium Spor-
tu” – kwota 7 500,00 zł na 
rodzinne pikniki sportowe

GMINA PORąBKA
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Paweł zeMaNek,
wójt gminy Porąbka:

koncepcja zrównoważonego 
rozwoju całej naszej gminy 
została w trakcie ostatnich lat 
z powodzeniem zrealizowana. 
Mam przekonanie jako wójt, 
że nie zaniedbaliśmy żadne-

go z obszarów istotnych dla 
sprawnego funkcjonowania, 
wsłuchując się przy tym w 
faktyczne oczekiwania i po-
trzeby mieszkańców. Rozsąd-
ne gospodarowanie środkami 
budżetowymi, w połączeniu 
ze skutecznym zabieganiem o 
dofinansowania zewnętrzne i 
szeroką współpracą, pozwoliło 
na wykonanie szeregu waż-
nych inwestycji. Nie chciałbym 
tu wskazywać, które mają naj-
większą wartość, natomiast 
trzeba podkreślić, że szczególną 
wagę przypisujemy zadaniom 
poprawiającym bezpieczeństwo 
w naszej gminie oraz przekła-
dającym się na jakość codzien-
nego życia mieszkańców.
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PROjEKty dLA PRZySZłOśCI
Środki na poziomie blisko 40 mln zł, w większości pozyskane ze źródeł zewnętrznych, pozwoliły  

na zrealizowanie w ostatnich latach szeregu ważnych inwestycji dla mieszkańców Szczyrku.

Znacząca część inwestycji 
z mijającej kadencji samorzą-
dowej to zadania, które mają 
olbrzymią wagę z perspektywy 
długofalowej. Tak jest w przy-
padku centrum przesiadkowe-
go w Skalitem, które zgodnie 
z planami władz miasta ma sta-
nowić w przyszłości kluczowe 
miejsce, aby zmniejszyć natę-
żenie ruchu w Szczyrku. Nie 
byłoby to możliwe bez zain-
westowania środków w prze-
jęcie terenu potrzebnego na 
tego rodzaju przedsięwzięcie 
czy pierwszego wykonanego 
już kroku w postaci budynku 
i parkingu jako niezbędnych 
elementów infrastrukturalnych.

Nie inaczej ocenić należy 
systematyczne inwestowanie 
w oświatę. W 2019 r. dobiegła 
końca wyczekiwana termomo-
dernizacja Szkoły Podstawowej 
nr 1, nie tak dawno natomiast 
finiszowała rozbudowa jedy-
nego w mieście Przedszkola 
Publicznego. To zadanie po-
prawiło komfort i możliwości 
w zakresie uczęszczania dzieci 
do poszczególnych oddziałów 
na początkowym etapie eduka-
cji. Miasto zadbało także o to, 
aby zabezpieczyć fundusze na 
kolejną znaczącą inwestycję – 
gruntowną modernizację Szko-
ły Podstawowej nr 2.

Wygoda życia mieszkańców 
zmienia się również z postępu-
jącą rozbudową sieci kanalizacji 
sanitarnej wraz z przyłączami. 
Takie prace objęły rejon ulic 
Szczytowej, Stromej, Modrze-
wiowej, Beskidzkiej czy Świer-

kowej, o co zresztą władze 
Miasta usilnie zabiegały.

Spośród inwestycji dro-
gowych wspomnieć należy 
o przebudowie ul. Olimpij-
skiej, bo to szerokie, dwueta-
powe przedsięwzięcie, które 
będzie w najbliższych miesią-
cach kontynuowane. Remonty 
prowadzono także m.in. na uli-
cach Kampingowej, Skalistej, 
Kolorowej, Zwalisko, Kaszta-
nowej i Widokowej. Wzdłuż 
drogi wojewódzkiej ul. Sal-
mopolskiej pojawiło się więcej 
słupów oświetleniowych, co 
w połączeniu z przywołanymi 
pracami na drogach poprawiło 
bezpieczeństwo komunikacyj-
ne. Szczyrk może pochwalić 
się zarazem nowymi wiatami 
przystankowymi przy ul. My-
śliwskiej i Salmopolskiej.

Osoby spragnione spędza-
nia czasu w sposób aktywny, 
w szczególności dzieci i mło-
dzież, korzystać mogą z prze-
budowanych i doposażonych 
placów zabaw w różnych czę-
ściach miasta. Oblicze zmie-
nił także kompleks sportowy 
przy ul. Sosnowej, zlokali-
zowany w sąsiedztwie SP 2, 
oraz Park Zwierzyniec przy 
ul. Myśliwskiej, gdzie prócz 
elementów małej architektu-
ry zmodernizowano chodniki 
i oświetlenie.

W rozwój pod kątem tury-
stycznym wpisuje się z kolei 
stworzenie atrakcyjnego i chęt-
nie odwiedzanego Muzeum 
Górskiego tuż przy amfiteatrze 
oraz zagospodarowanie szczytu 
Skrzycznego, gdzie została za-
montowana żaba jako symbol 

ściśle związany z najwyższym 
szczytem Beskidu Śląskiego.

Naturalną konsekwencją 
dynamicznego rozwoju Miasta 
jest zainteresowanie ze strony 
inwestorów, które powoduje 
też trudne sytuacje. W Szczyr-
ku przybyło w ostatnich latach 
budynków deweloperskich, 
które powstają po wcześniej-
szym uzyskaniu pozwoleń na 
budowę od odpowiedniego ku 

temu organu – Wydziału Bu-
downictwa Starostwa Powia-
towego w Bielsku-Białej. By 
ten trend ograniczyć i wpro-
wadzić dodatkowe obostrzenia 
nie dopuszczając do patologii, 
władze Miasta podjęły prace 
nad zmianą planu zagospoda-
rowania przestrzennego. M.in. 
zwiększono areał powierzchni 
działki, na której można zbu-
dować jeden segment budynku. 

Do niedawna, aby wybudować 
dom działka musiała liczyć co 
najmniej 6 arów, co umoż-
liwiało postawienie trzech 
segmentów w zabudowie sze-
regowej. Po zmianie wielkość 
działki w opisanym przypad-
ku wynosić musi już 12 arów. 
Z kolei dla nowych terenów 
budowlanych wprowadzony 
został zakaz zabudowy szere-
gowej. (Red)

GMINA SZCZYRK

aNToNi ByRdy,
burmistrz szczyrku:

Mijająca kadencja samorządowa 
nie była łatwa, ale wspólnym 
wysiłkiem i ciężką pracą, także 
samych mieszkańców, wnieśli-
śmy swoją cegiełkę we wspólne 
dobro, jakim jest Miasto szczyrk. 
dotknęło nas wszystkich wiele 

trudności i wydarzeń, które zapi-
sały się w historii nie tylko naszej 
miejscowości, ale i kraju. Pomimo 
tego skutecznie przeprowadzili-
śmy sporo działań na rzecz naszej 
społeczności.
w okresie ostatnich lat zreali-
zowaliśmy zadania remontowe 
i inwestycyjne na kwotę pra-
wie 40 mln zł, a na najbliższe 
miesiące mamy już pozyskane 
kolejne 23 mln zł. co istotne, 
w ogromnej większości były 
to środki z różnych źródeł ze-
wnętrznych, czyli nie obciąża-
ły one budżetu miasta. cieszy 
również fakt, że nasze miasto 
nie jest zadłużone na bieżące 
funkcjonowanie, dzięki czemu w 
przyszłość w kontekście dalsze-
go rozwoju szczyrku spoglądać 
możemy z optymizmem.

KAdEnCjA 2019-2023 
– fAKty:
85 procent – dofinansowanie inwe-
stycji ze środków zewnętrznych
30 mln zł – zadania inwestycyjne
4,3 mln zł – projekty pomocowe dla 
osób starszych, z niepełnospraw-
nościami i osób nieaktywnych za-
wodowo, realizowane przez Miejski 
ośrodek Pomocy społecznej
1,4 mln zł – projekty realizowane 
przez Miejski ośrodek kultury, Pro-
mocji i informacji
10 mln zł – zadania remontowe 
(środki własne)
23 mln zł – zabezpieczone środki 
finansowe na inwestycje w latach 
2024-2025imponujące, a przede wszystkim funkcjonalne i bardzo potrzebne – takie 

będzie docelowo centrum przesiadkowe, które częściowo już w szczyrku 
powstało.

Fo
to

: w
izu

al
iza

cj
a/

M
ia

st
o 

sz
cz

yr
k

tłuMy nA ZLOCIE
To już doroczna trady-

cja, że wiosnę mieszkańcy 
Szczyrku witają na zlocie. 
Każdorazowo to okazja na 
przyjemne spędzenie czasu 
i integrację lokalnej społecz-
ności.

Chętnych do spotkania nie 
zabrakło i tym razem. W sobotę 
9 marca blisko tysiąc osób wy-
brało się na Skrzyczne, wyko-
rzystując również sprzyjającą 
tego dnia aurę. Przy współpra-
cy z Centralnym Ośrodkiem 
Sportu w Szczyrku mieszkań-
com zagwarantowano bez-
płatny przejazd koleją linową. 
Rozrywkę zapewniały konkursy 
i zabawy zręcznościowe, przy-
grywała także radośnie góralska 
muzyka, a wszyscy uczestnicy 
zlotu raczyli się kwaśnicą.

Wydarzenie było także 
z racji terminu doskonałą 

okazją, by świętować Dzień 
Kobiet. Licznie obecnym 
paniom, niczym za dawnych 
lat, burmistrz Antoni Byr-
dy wręczył w miłym geście 
goździki. – Dbamy o konty-
nuowanie tradycji wspólnych 
spotkań mieszkańców o róż-

nych porach roku. To ważne, 
aby się poznawać i integro-
wać, bo mam takie przeko-
nanie, że dzięki temu lepiej 
potrafimy się też ze sobą po-
rozumiewać na płaszczyźnie 
sąsiedzkiej – tłumaczy bur-
mistrz Szczyrku. (M)

zlot mieszkańców szczyrku odbył się na skrzycznem w iście wiosennym 
klimacie.
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CZAS WIELu 
OSIąGnIĘÆ

O infrastrukturze i rozwoju gminy rozmawiamy z wieloletnim burmistrzem, 

a wcześniej zastępcą burmistrza Wilamowic Marianem Trelą.

Redakc Ja: W czerwcu miną 
34 lata, gdy powstały sa-
morządowe gminy – z wła-
dzami wyłonionymi w de-
mokratycznych wyborach 
i własnymi, pochodzącymi 
z podatku od obywateli 
dochodami. Od początku 
miał pan możliwość uczest-
niczyć w tych zmianach. 
Zmieniła się gmina Wila-
mowice w tym czasie? 
MaRiaN TRela: Tak napraw-
dę od 1991 r., bo dopie-
ro w następnym roku na 
wniosek burmistrz Barbary 
Tomanek Rada Miejska po-
wołała mnie na stanowisko 
zastępcy. Burmistrz chciała, 
abym zajął się infrastrukturą 
gminną, jej unowocześnie-
niem, dogonieniem pod tym 
względem cywilizowanego 
świata. Szczególne braki za-
uważaliśmy w gospodarce 
wodno-ściekowej. Wtedy 
nic nie było, ani metra sie-
ci kanalizacyjnej. Było to 
zresztą dosłownie czuć, nie 
gdzieś na wsi, polach, ale 
wszędzie, w mieście, mię-
dzy zabudowaniami.

Początkowo był wśród 
nas wielki entuzjazm. Oto 
możemy sami decydować, 
wszystko nam wolno, tylko 
trzeba określić, co robić naj-
pierw. A tu ludzie chcą, aby 
wszystko załatwić od razu. 
I z biegiem miesięcy uświa-
domiliśmy sobie ogrom wy-
zwań. Owszem, sieć gazowa 
i woda są, ale wspomniana 
kanalizacja, oświata, drogi 
to już zupełnie inny świat. 
Finansowanie gmin stało 
na bardzo niskim pozio-
mie, przepisy co do funk-
cjonowania samorządów, 
zakresu odpowiedzialno-
ści i podejmowania decyzji 
były z kolei sformułowane 
na tak ogólnym poziomie, 
że co rusz okazywało się, że 
trzeba zwolnić. Nawet nie 
było się na kim wzorować, 
bo w całej Polsce było po-
dobnie.

Trzeba było od zera, od 
rozpisania, co jest najważ-
niejsze, gdzie zacząć i jak 
zdobyć na to pieniądze. 
A przypomnę, że to lata 90. 

ubiegłego wieku, jeszcze da-
leko nam było do Unii Eu-
ropejskiej i dostępu nawet 
do tych nikłych z dzisiej-
szej perspektywy środków 
przedakcesyjnych. Fundu-
sze Ochrony Środowiska do-
piero powstawały i jak my 
wszyscy w Polsce były nie-
zamożne.

W Wilamowicach zaczę-
liście od kanalizacji, od-
kąd pamiętam przez całe 
trzy dekady tworzyliście 
sieć, budowaliście, a po-
tem przebudowywaliście 
oczyszczalnie. Dlaczego 
właśnie kanalizacja?

Kanalizacja była najbar-
dziej widoczna wśród in-
nych zadań, które przecież 
cały czas też trzeba było 
realizować. Chyba dlatego, 
że mało kto w Polsce się na 
tym skupił, jak my. Uwa-
żaliśmy, że to właśnie go-
spodarka wodno-ściekowa 
zadecyduje o przyszłości na-
szej gminy. Po prostu, dzię-
ki kanalizacji będzie można 

bez przeszkód się budować, 
tworzyć firmy, rozwijać je, 
zapewniać nowe miejsca 
pracy. Za tym przyjdą po-
datki i zamożność gminy. 
Zaczęliśmy od oczyszczal-
ni w Zasolu w 1994 r. i sieci 
dla Zasola oraz Wilamo-
wic, potem w 1998 r. przy-
szły Dankowice, w końcu 
w 2004 r. Pisarzowice, do 
których szybko dołączyły 
też sąsiednie Kozy. Z cza-
sem pojawiły się źródła 
finansowania, a my rów-
nocześnie zmienialiśmy 
plany zagospodarowania, 
aby stwarzać warunki pod 
nowe budownictwo i dzia-
łalność gospodarczą.

To się zazębiało. Jako 
jedni z nielicznych byliśmy 
dobrze przygotowani, zapo-
biegliwie mieliśmy doku-
mentację, plany, strategię, 
więc gdy tylko zaczęły po-
jawiać się środki na takie 
inwestycje, to właśnie my 
je otrzymywaliśmy. I z cza-
sem okazało się, że mieli-
śmy rację. Od początku był 

Wydawca i skład: Medio Press Adam Kliś, 43-309 Bielsko-Biała, ul. Bystrzańska 29. Strona internetowa: www.gazetabeskidzka.pl, e-mail: redakcja@gazetabeskidzka.pl. Redaktor Naczelny: Marcin Nikiel. 

Z-ca Redaktora Naczelnego: Mirosław Łukaszuk. Redaguje: Zespół. Kontakt z redakcją: tel. 510-123-382. Druk: Polska Press Sp. z o.o. Drukarnia Sosnowiec.  Redakcja nie odpowiada za treść reklam i ogłoszeń.

Burmistrz Brzeszcz 
informuje

ż e  n a  p o d s t a w i e  a r t .  3 5  u s t a w y 

z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościa-

mi (Dz. U. z 2023 r. poz. 344 z późn. zm.) podany został 

do  publ icznej  wiadomośc i ,  poprzez  wywiesze-

nie na tablicy ogłoszeń w siedzibie Urzędu Gminy 

w Brzeszczach ul. Kościelna 4, na stronie internetowej 

www.brzeszcze.pl, Biuletynie Informacji Publicznej oraz 

w Urzędzie Gminy Jasienica, Jasienica 159, 43-385 Jasieni-

ca, wykaz nieruchomości przeznaczonej do sprzedaży w dro-

dze bezprzetargowej na rzecz współwłaściciela w udziale 1/2, 

oznaczonej numerem działki 182/20 o pow. 0,1303 ha, po-

łożonej w  obrębie ewidencyjnym Łazy, gmina Jasienica. 

Nieruchomość gruntowa jest niezabudowana, nie obciążona 

ograniczonymi prawami rzeczowymi.

Wykaz podlega wywieszeniu na okres 21 dni.

ogłoszenie
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POdZIĘKOWAnIE ZA tOuR

W poniedziałek 19 lute-
go w restauracji „Rogowa” 
w Wilamowicach zebrali się 
goście zaproszeni z inicja-
tywy burmistrza Mariana 
Treli i jego zastępcy Stani-
sława Gawlika, by podsu-
mować ubiegłoroczny 80. 
Tour de Pologne, którego 
odcinek prowadził przez 
tereny gminy Wilamowice.

Całość spotkania przygo-
towali pracownicy MGOK 
Wilamowice. Zostali na nie 
zaproszeni przedstawicie-
le organizacji zaangażowa-
nych w bezpieczny przejazd 
kolarzy przez Wilamowice, 
a więc druhowie z OSP, byli 
też sponsorzy oraz uczestni-
cy. Wśród nich znaleźli się 
przedstawiciele zespołów 
regionalnych Dankowianie, 

Zasolanie, Pisarzowianki, re-
prezentantki Kół Gospodyń 
Wiejskich z gminy Wilamo-
wice, mażoretki Gracja i Ne-
mezis, Klub Honorowych 
Dawców Krwi i TKKF Ży-
wioł.

Miłym zaskoczeniem 
było przybycie Przemysła-
wa Niemca, kolarza szosowe-
go, zawodnika drużyny UCI 
WorldTeams, olimpijczyka, 
pierwszego z Polski zwycięz-
cę etapu Vuelta a Espana, co 
najważniejsze, wywodzącego 
się z gminy Wilamowice. Za 
zasługi dla polskiego kolar-
stwa i za znaczące osiągnię-
cia sportowe w 2014 r. został 
odznaczony przez prezydenta 
Bronisława Komorowskiego 
Brązowym Krzyżem Zasłu-
gi. W 2018 r. zakończył za-
wodową karierę wyścigiem 

Tour of Turkey. Przemysław 
Niemiec uczestniczył także 
w wyścigach Tour de Polo-
gne, a później był współorga-
nizatorem tego wydarzenia.

Burmistrz ze swoim za-
stępcą w towarzystwie zna-
komitego kolarza wręczali 
zebranym okolicznościowe 
dyplomy i koszulki. Po po-
częstunku oraz niekończą-
cych się wspomnieniach 
i anegdotach we wspania-
łych humorach zebrani opu-
ścili spotkanie. Podziękowali 
wszystkim, którzy bezintere-
sownie podczas trwającego 
przejazdu przez Wilamowi-
ce promowali miasto na cały 
świat, bowiem transmisja 
dotarła do 180 krajów i czę-
sto w relacjach podkreślano 
walory miasta Wilamowice 
i okolic. (MGok)
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taki zamysł, że inwestujemy 
w infrastrukturę, co pozwala 
ściągnąć do nas ludzi, któ-
rzy płacą Gminie podatki. 
Tak pomocowo rozumieli-
śmy rolę samorządu lokal-
nego. Nie mieliśmy w ogóle 
kanalizacji, teraz jest 210 km 
sieci, do tego można doliczyć 
kolejne 140 km w Kozach, 
z którymi ściśle w tej dzie-
dzinie współpracujemy.

I właśnie tak prowadzona 
nasza gospodarka komunal-
na stała się motorem dla bu-
downictwa mieszkaniowego 
i działalności firm. Przez te 
30 ponad lat liczba mieszkań-
ców wzrosła z 12,7 tys. do 
18 tys. obecnie, w tym – tak 
skromnie szacujemy – jakieś 
5 tys. osób to rodziny, które 
się u nas osiedliły bez wcze-
śniejszych związków z na-
szą gminą.

Ale więcej mieszkańców 
oznacza też konieczność 
stworzenia im warunków 
do życia.

Właśnie to był nasz krąg 
zainteresowania: komunika-
cja, drogi i przede wszyst-
kim oświata.  W 1991 r . 
wszystkich przedszkolaków 
było 220, teraz mamy ich 
800, a licząc z placówkami 
niepublicznymi już tysiąc. 
Świadomie w 1996 r. prze-
jęliśmy szkoły od państwa do 

samorządu, bo widzieliśmy, 
w jakim są stanie. Znów od 
podstaw trzeba było dosto-
sowywać, tworzyć warunki 
odpowiednie do nauki i pra-
cy. A to wręcz skarbonka bez 
dna, stare obiekty z kosztow-
nym utrzymaniem, zwłasz-
cza ogrzewaniem.

Zaczęliśmy od najprost-
szych spraw, pomalowaliśmy 
pomieszczenia, uszczelniliśmy 
przeciekające dachy. Stopnio-
wo modernizowaliśmy, ale już 
tak gruntownie, aby zapewnić 
stan techniczny na takim po-
ziomie, by przez kolejne dzie-
sięciolecia wystarczały tylko 
bieżące remonty. Dużo zbu-
dowaliśmy od podstaw, często 
jako rozbudowa istniejących 
obiektów. Dziś każda pla-
cówka ma salę gimnastycz-
ną, teren sportowy, boiska, 
place zabaw.

Co stanowiło najwięk -
szą przeszkodę?

Oczywiście, pieniądze. 
Najtrudniejsze zawsze było 
zdobycie finansowania na 
kolejne projekty, które po-
zwalają zaspokajać potrze-
by mieszkańców. To się nie 
zmienia, bo oczywiście cią-
gle jest sporo do zrobienia. 
Mówiliśmy o kanalizacji 
i szkołach, a przecież trzeba 
policzyć i nowe drogi, obiek-
ty kultury, całą sferę ochrony 

niezwykłego zupełnie dzie-
dzictwa i naszej przeszłości. 
Musieliśmy szukać źródeł fi-
nansowania i rzeczywiście, 
skutecznie zdobywaliśmy 
środki z funduszy zewnętrz-
nych. Policzyliśmy, że to 
w sumie jakieś 150-170 mln 
zł dodatkowych środków. 
Dla porównania, obecny nasz 
budżet wynosi około 100 mln 
zł. Sam majątek naszego Za-
kładu Wodociągów i Kana-
lizacji wzrósł w tym okresie 
z 5 mln zł do 95 mln zł.

Przyznam, napawa mnie 
dumą, że się do tego przy-
łożyłem. Nie sam, bo to 
samorząd, wspólnota, po-
przednia burmistrz Barbara 
Tomanek do 1994 r., moi za-
stępcy, najpierw Eugeniusz 
Bilczewski, teraz Stanisław 
Gawlik, radni, sołtysi, pra-
cownicy Gminy i jej jedno-
stek, naprawdę liczne grono 
mieszkańców, działających 
w organizacjach społecznych 
i stowarzyszeniach. Wszyst-
kim im za to dziękuję, bo to 
nasz wspólny wysiłek. I mam 
satysfakcję, że niezmiennie 
Wilamowice plasują się we-
dług niezależnych rankin-
gów gdzieś w okolicach 470. 
miejsca gmin dobrych do ży-
cia na wszystkich 2500 gmin 
w Polsce.

RozMawiał: 
MiRosław łukaszuk

Tete-á-tete gąsek przy 
kawie  –  o  co  chodzi? 
O szampański nastrój i do-
brą zabawę.

Spotkanie pod takim tajem-
niczym tytułem zorganizował 
Miejsko-Gminny Ośrodek 
Kultury jako wyraz podzięko-
wania dla wszystkich tych pań, 
które z nim współpracują, po-
magają i uczestniczą w życiu 
kulturalnym gminy. Oczywi-
ście, było to ściśle związane ze 
zbliżającym się Dniem Kobiet. 
Zaproszono m.in. członkinie 
Uniwersytetu Wolnego Cza-
su, Akademii Złotego Wieku 
oraz Kół Gospodyń Wiej-

skich. Spotkanie odbyło się 
w MGOK, a otworzyła je dy-
rektor Urszula Kucharska wraz 
z zastępcą Gabrielą Ryszką, 
kierując słowa podziękowa-
nia do przybyłych gości wraz 
z życzeniami miłego wieczoru.

Na scenie dla pań wy-
stąpił jako pierwszy tenor, 
aktor scen muzycznych, re-
żyser, dyrektor Teatru Mu-
zycznego Castello Tomasz 
Białek. W jego repertuarze 
znalazły się takie utwory, jak 
„Brunetki, blondynki”, „My 
Way”, „O Juliszko”, „Mały 
Żigolo” i wiele innych, któ-
re oczywiście ujęły za serce 
wszystkie panie swoim hu-

morem, a czasem wycisnęły 
łzy wzruszenia. Po „uczcie 
dla duszy” dla gości przygo-
towano również poczęstu-
nek, który był też okazją do 
wspólnych rozmów.

Po krótkiej przerwie na 
scenie zaprezentował się dru-
gi gość – grupa „Wokale”, 
działająca przy Domu Kultu-
ry w Kętach pod kierunkiem 
Doroty Wojewodzic i Pawła 
Karpińskiego. Ich spektakl 
słowno-muzyczny pod tytu-
łem „Kobieto puchu marny” 
został niezwykle ciepło przy-
jęty przez publiczność, czego 
dowodem były gromkie bra-
wa. (MGok)
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WyKORZyStAnA SZAnSA ROZWOju
Gmina Wilkowice skla-

syfikowana została na naj-
wyższym miejscu spośród 
wszystkich samorządów 
w województwie śląskim 
w kategorii „Gmin Wiej-
skich”, a w skali kraju zajęła 
wysoką 22. pozycję spośród 
1513 takich gmin.

Dane wskazujące na znako-
mite osiągnięcia opublikowane 
zostały w podsumowującym 
kolejną kadencję miesięcz-
niku samorządu terytorialne-
go „Wspólnota”. W znacznej 
mierze to pokłosie ogromnych 
projektów inwestycyjnych słu-
żących mieszkańcom, których 
– wykorzystując sprzyjające 
ku temu okoliczności – władze 
Gminy Wilkowice się podjęły.

Na obszarze gminy kanali-
zacja sanitarna systematycznie 
powstawała od niemal 40 lat. 
Zdecydowanie jednak najwięk-
szy rozmach przybrały prace 

przeprowadzone w ostatniej ka-
dencji samorządowej. Fakty są 
niezaprzeczalne, wybudowane 
od 2019 do 2023 roku przeszło 
90 kilometrów sieci to następ-
stwo największego w historii 
gminy projektu „Budowa sieci 
kanalizacji sanitarnej na terenie 
gminy Wilkowice w wyznaczo-
nych obszarach aglomeracji” 
(84,6 km), który dofinanso-
wany został ze środków Unii 

Europejskiej oraz dziesięciu 
dodatkowych zadań powięk-
szających istniejącą sieć kana-
lizacyjną o kolejne 5,78 km. Po 
zakończeniu tych prac poziom 
skanalizowania w całej gmi-
nie wynosi ponad 98 procent, 
a znaczące grono mieszkańców 
w poszczególnych sołectwach, 
doceniając oczywisty komfort 
codziennego funkcjonowania, 
skorzystało z możliwości pod-

łączenia swoich budynków do 
sieci zbiorczej.

Jest też inny aspekt, któ-
ry potwierdza zasadność tak 
ogromnej inwestycji. Na sa-
morządy w całej Polsce, wraz 
z nowelizacją Prawa wodnego 
i ustawy o utrzymaniu czysto-
ści i porządku w gminach, na-
łożony został w 2022 r. nowy 
obowiązek składania sprawoz-
dania z zakresu nieczystości 
ciekłych. Rozwiązanie to rów-
noznaczne jest z koniecznością 
uzupełnienia ewidencji zbiorni-
ków bezodpływowych (szamb) 
i przydomowych oczyszczal-
ni ścieków na swoim terenie, 
a także ze skontrolowaniem re-
gularności wywożenia ścieków 
przez mieszkańców. I tu w wielu 
gminach pojawił się naprawdę 
spory problem, ponieważ kary 
zarówno dla samorządów, jak 
i dla samych mieszkańców są 
ogromne, a wynikają wprost 
z faktu, iż Polska przystępując 
do Unii Europejskiej zobowiąza-
ła się do wypełnienia wymogów 
dyrektywy Rady 91/271/EWG 
z dnia 21 maja 1991 r. dotyczą-
cej oczyszczania ścieków komu-
nalnych zgodnie z określonymi 
w negocjacjach i zapisanymi 
w Traktacie Akcesyjnym termi-
nami i okresami przejściowymi.

Toteż inwestycje kanaliza-
cyjne, w związku z obecnymi 
wymaganiami, są bez żadnych 
wątpliwości najlepiej uloko-
wanymi środkami z punktu 
widzenia zarówno gmin, jak 
i ich mieszkańców.

Waga wspomnianej inwesty-
cji jest na tyle istotna, że ujęta 
została w dwóch z czterech pa-
rametrów składających się na 
ostateczny ranking „Wspólnoty” 
– sukcesie finansowym, zwią-
zanym z budżetem jednostki 
samorządu terytorialnego, oraz 
sukcesie infrastrukturalnym, od-
noszącym się przede wszystkim 
do komunalnej infrastruktural-
ny technicznej i zwiększenia 
odsetka osób zamieszkujących 
w budynkach podłączonych do 
sieciowej kanalizacji.

Gmina Wilkowice dobrze 
wypadła również w kategorii 
sukcesu ekonomicznego. To 
oznacza, iż jest miejscem, w któ-
rym dobrze się żyje i prowadzi 
działalność gospodarczą. Z da-
nych świadczących o zrówno-
ważonym rozwoju odnotować 
należy, że co roku do użytko-
wania na terenie gminy odda-
wanych jest około 80 nowych 
budynków jednorodzinnych. 
To znaczący kapitał społeczny, 
tym bardziej, że nowi mieszkań-
cy i ich zarobki przekładają się 
na dochody Gminy.

Na wysokie notowania 
Wilkowic złożyła się również 
pokaźna pula pozyskanych 
środków. Fundusze unijne 

pozwoliły zrealizować przy-
wołany projekt kanalizacyj-
ny, te na poziomie rządowym 
– istotnie poprawić warun-
ki edukacyjne najmłodsze-
go pokolenia mieszkańców 
gminy. Pełną parą działa już 
nowoczesne Przedszkole Pu-
bliczne w Mesznej, jak rów-
nież rozbudowana nieopodal 
Szkoła Podstawowa. Przebu-
dowy i modernizacji doczeka-
ło się wiele dróg, mostów czy 
chodników, a to przekłada się 
na bezpieczeństwo. W sukce-
sie infrastrukturalnym ujęto 
również udział odpadów ze-
branych selektywnie w relacji 
do ogółu zebranych odpadów 
komunalnych. I na tym polu 
gmina ma się czym pochwa-
lić, uzyskując za rok 2022 po-
ziom recyklingu 32,8508 proc., 
znacząco przekraczając wyma-
gany próg.

Sukces społeczny to m.in. 
skala wydatków na działania 
związane z ochroną powie-
trza atmosferycznego, klimatu 
oraz wód. Dla przypomnienia, 
gmina Wilkowice była jedną 
z dwóch w Polsce, w której 
przeprowadzony został pilotaż 
programu „Czyste Powietrze” – 
obecnie największego ogólno-
krajowego programu ochrony 
środowiska. Program doczekał 
się wielu modyfikacji, jednak 
u jego podstaw nadal widać do-
świadczenia zdobyte w trakcie 
realizacji blisko 150 moderniza-
cji kotłowni i dociepleń budyn-
ków przeprowadzonych przez 
mieszkańców Wilkowic. Nie-
zależnie od tego realizowano 
z powodzeniem Program Ogra-
niczenia Niskiej Emisji.

Gmina nie szczędzi także 
środków własnych z budżetu, 
aby zabezpieczyć skuteczny 
i komfortowy transport zbio-
rowy. Z jednej strony dobra 
współpraca z miastem Biel-
sko-Biała i dojazd autobusów 
Miejskiego Zakładu Komuni-
kacyjnego linią nr 57 do By-
strej oraz linią nr 2 do Wilkowic. 
Z drugiej, przejeżdżające przez 
Meszną i Bystrą autobusy Ko-
munikacji Beskidzkiej, których 
właściciela Gmina jest człon-
kiem, tworzą unikatową w skali 
gmin wiejskich sieć komunika-
cji autobusowej.

Gmina postarała się także 
o rozwój organizacji społecz-
nych poprzez gruntowny remont 
i przekazanie w ich użytkowa-
nie budynku przy ulicy Fałata 
2h w Bystrej. Od września 2022 
r. to wyjątkowa przestrzeń ak-
tywności, przeznaczona do ca-
łorocznego wykorzystania przez 
organizacje społeczne i innych 
działaczy z terenu gminy.

W celu realizacji tych 
wszystkich projektów Gmina za-
ciągnęła spore kredyty, aby za-

gwarantować wkład własny na 
realizację inwestycji, które teraz 
trzeba spłacić. Podkreślić jednak 
należy, że wszystkie zrealizo-
wane przedsięwzięcia zostały 
w znaczącym stopniu dofinan-
sowane ze źródeł zewnętrznych, 
a ich realizacja zabezpieczyła 
potrzeby społeczne w perspek-
tywie długofalowej. Jak twierdzi 
wójt Janusz Zemanek, Gmina 
doskonale wykorzystała szansę 
na pozyskanie środków w ostat-
nich latach, choć zaznacza, że 
w ciągu najbliższych dwóch, 
trzech lat trzeba będzie mocno 
ograniczyć wydatki w związku 
ze spłatą kredytów. Dodaje, że 
zaplanowane wcześniej do re-
alizacji siedem zadań, na które 
zarezerwowano już pieniądze, 
pozyskane niemalże w całości ze 
źródeł zewnętrznych w kwocie 
22 402 292,50 zł, powinny prze-
biegać bez zakłóceń. (MN)

Kategoria
Kadencja Gminy Wilkowice

2002-2006 2006-2009 2009-2013 2013-2017 2017-2022

Sukces finansowy 78 /miejsce/ 1455 450 410 1086

Sukces ekonomiczny 651 701 62 35 43

Sukces infrastrukturalny 1450 416 195 72 16

Sukces społeczny - - 381 385 271

Sukces kadencji 2018-2023  

– podsumowanie 247 797 81 52 22

JaNusz zeMaNek, 
wójt gminy wilkowice:

wszystko z myślą o mieszkań-
cach i na rzecz poprawy jakości 
życia jako cel. czytelna strategia 
rozwoju jako droga do tego celu. 
konsekwencja, profesjonalizm w 
działaniach, zgrany i doświad-
czony zespół jako narzędzie i 
wreszcie skuteczność w pozy-
skiwaniu środków zewnętrznych 
jako niezbędny element realiza-
cji strategii. do tego współpraca 
i porozumienie na wszystkich 
poziomach – to według mnie 
kluczowe składowe sukcesu, gdy 
patrzymy na dokonania naszej 
społeczności w ostatnich latach.
Przed nami kolejna kadencja 
samorządowa, która przynie-
sie zapewne nowe wyzwania. 
Potrzeby mieszkańców gminy 
wilkowice będą tym bardziej sły-
szalne, jeśli zadbamy o naszych 
reprezentantów na szczeblu po-
wiatowym. w mijającej kadencji 
mieliśmy trzech przedstawicieli 
w Radzie Powiatu Bielskiego i 
podobnie może być teraz. stąd 
mój apel, aby 7 kwietnia wypeł-
nić przywilej uczestniczenia w 
społeczeństwie obywatelskim i 
wykazać troskę o przyszłość na-
szej gminy. Głos każdego miesz-
kańca to jedno z podstawowych 
założeń sprawnego funkcjono-
wania samorządu, a to niezmien-
nie cel, który niezależnie od po-
glądów nas łączy. dobra decyzja 
ma fundamentalne znaczenie, a 
bez żadnych wątpliwości należy 
do nich ta o udziale w wyborach.

oczyszczalnia ścieków w huciskach wybudowana została w ramach realizacji 
wielomilionowego projektu kanalizacyjnego, stanowiącego znaczący krok 
rozwojowy dla Gminy wilkowice.
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EKOLOGIA

nOWOCZESnE I EKOLOGICZnE
488 kotłowni zostało zmodernizowanych na 

terenie gminy Kozy na przestrzeni lat 2018-2023, 

dzięki realizacji Programu Ograniczenia Niskiej 

Emisji. Program będzie kontynuowany.

Gmina Kozy jest jedną 
z tych, w których sukcesywnie 
przeprowadzane są inicjatywy 
związane z ochroną powietrza 
i podnoszeniem jego jakości. 
O skali zaangażowania w tym 
względzie świadczy znacząca 
liczba zmodernizowanych ko-
tłowni na bardziej nowoczesne 
i ekologiczne, co było możliwe 
dzięki przyznaniu przez Gmi-
nę dotacji dla mieszkańców 
w łącznej wysokości 3 265 
517,73 zł w okresie od 2018 
roku. Wymiana źródeł ogrze-
wania na nowe odbywała się 
na trzy sposoby – najpopular-
niejszy, gdy kocioł węglowy 
zastępowany był gazowym, 
w innym wariancie nowo-

cześniejszym, ale również 
węglowym, natomiast część 
inwestycji dotyczyła rezygna-
cji ze starego pieca gazowego 
na rzecz nowego.

Dotychczasowy sukces 
Programu Ograniczenia Ni-
skiej Emisji stał się podłożem 
do decyzji Rady Gminy Kozy, 
która przyjęła regulamin udzie-
lania dofinansowań na zadania 
w ramach PONE w perspek-
tywie lat 2024-2026. – To dla 
nas wszystkich bardzo ważne, 
by jakość powietrza stale się 
podnosiła, sprzyjając aktyw-
nościom na zewnątrz również 
w okresie zimowym. Stąd za-
planowaliśmy w długoletnim 
planie finansowym Gminy 

Kozy kolejny milion złotych na 
wsparcie osób wymieniających 
źródło ogrzewania. Jak widać 
po zainteresowaniu w ostatnich 
latach, są to pieniądze dobrze 
spożytkowane – tłumaczy Ja-
cek Kaliński, wójt gminy Kozy.

Główne założenia na naj-
bliższy okres to wymiana na-
stępnych 120 kotłów oraz 
montaż 30 mikroinstalacji foto-
woltaicznych. Przyczyni się to 
nie tylko do pozytywnego efek-
tu ekologicznego, ale i oszczęd-

ności poprzez zastosowanie 
urządzeń grzewczych o więk-
szej wydajności. Co istotne, 
źródłem finansowania zadań 
ujętych w Programie (60 pro-
cent kosztów kwalifikowanych 
inwestycji, jednak nie więcej 

niż 6 tys. zł) będą środki wła-
sne Gminy oraz zabezpieczo-
ne przez samych mieszkańców. 
Dopuszcza się również wyko-
rzystanie pożyczek z Woje-
wódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wod-
nej w Katowicach czy innych 
zewnętrznych źródeł. (M)

KOnKuRSOWE PASIEKI
Wszyscy pszczelarze po-

siadający pasieki na tere-
nie przynajmniej jednej 
z gmin powiatu bielskiego 
mogą przystąpić do rozpo-
czętego konkursu „Pasieka 
Roku 2024”.

Cel nadrzędny przedsię-
wzięcia obejmuje edukację 
mieszkańców, w szczególności 
dzieci i młodzieży, odnośnie 
wpływu produktów pszcze-
lich na zdrowie oraz propago-
wanie pozytywnych efektów 
działania pszczół miodnych dla 
przyrody i środowiska. Kon-
kursowa inicjatywa zakłada 
ponadto wymianę doświadczeń 
w zakresie jakości i funkcjono-
wania pasiek, wprowadzanie 
dobrych praktyk i różnorodno-
ści roślin miododajnych oraz 
zwiększenie różnorodności 
pokarmowej pszczół i podno-
szenie wielkości produkcji pro-
duktów pszczelich na terenie 
powiatu bielskiego.

Powiatowemu konkursowi 
„Pasieka Roku 2024”, organi-
zowanemu przez Starostwo Po-
wiatowe w Bielsku-Białej przy 
udziale Beskidzkiego Związku 
Pszczelarzy „Bartnik”, towa-
rzyszy patronat Starosty Biel-
skiego. Przeprowadzony będzie 
w dwóch kategoriach – do 20 
rodzin pszczelich oraz powyżej 
20, ale maksymalnie do 80 ro-
dzin pszczelich. W ocenie pod 
uwagę brane będą takie aspek-
ty, jak m.in. rodzaj i wygląd uli, 
produkty pszczele i wydajność 
miodu, dokumentacja pasieki, 
wymiana matek, wyposaże-

nie pracowni i wprowadzane 
usprawnienia, nasadzenia ro-
ślin miododajnych czy udział 
w konkursach i szkoleniach.

Finał konkursu oraz wrę-
czenie nagród nastąpią 21 
lipca podczas imprezy ple-
nerowej w ramach Święta 
Powiatu Bielskiego na sta-
dionie w Jasienicy. Zanim to 
jednak nastąpi, przyjmowane 
są zgłoszenia od uczestników 
– do 29 maja do godz. 12 pod 
adresem e-mailowym: wp@
powiat.bielsko.pl lub pocztą 
na adres Wydziału Promo-
cji Powiatu, Kultury, Sportu 
i Turystyki Starostwa Powia-
towego w Bielsku-Białej. (Ma)

nOWE SZKOLnE PRACOWnIE
Wojewódzki Fundusz 

Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej w Katowicach 
rozstrzygnął dziesiątą edycję 
konkursu „Zielona Pracow-
nia_Projekt”, tradycyjnie 
skierowanego do szkół pod-
stawowych (klasy 4-8) i śred-
nich z województwa śląskiego.

Na tegoroczną edycję nade-
słano sporą liczbę, bo aż 220 
zgłoszeń. Konkursowe jury 
wyłoniło 40 najciekawszych 
i najbardziej wartościowych 
projektów, zakładających stwo-
rzenie w placówkach oświato-
wych tzw. zielonych pracowni. 
Na ich realizację szkoły otrzy-
mają łącznie prawie 480 tys. zł.

Również w regionie be-
skidzkim nie zabraknie in-
westycji służących pasjom 
poznawczym uczniów. Kwoty 
dotacji po 12 tys. zł otrzyma-
ły m.in.: SP im. Jury Gajdzicy 
w ZSP w Cisownicy (gmina 
Goleszów) i SP im. J. Mar-

ka w ZSP w Pogórzu (gmina 
Skoczów) na Śląsku Cieszyń-
skim oraz SP im. św. Królo-
wej Jadwigi w Międzybrodziu 
Żywieckim (gmina Czerni-
chów), SP w ZS nr 6 w So-
potni Małej (gmina Jeleśnia), 
SP im. K. Wojtyły w Rycerce 
Górnej (gmina Rajcza) i Tech-
nikum nr 5 w ZS Samocho-
dowych (powiat żywiecki) 
na Żywiecczyźnie.

Konkurs „Zielona Pracow-
nia_Projekt’2024” skierowa-

ny był do szkół podstawowych 
i średnich z terenu wojewódz-
twa śląskiego, z zastrzeżeniem, 
że o dofinansowanie mogą 
ubiegać się placówki, które 
nie otrzymały dofinansowa-
nia w poprzednich edycjach 
konkursu. Przedmiotem było 
utworzenie projektu szkolnej 
pracowni na potrzeby nauk 
przyrodniczych, biologicz-
nych, ekologicznych, geogra-
ficznych, geologicznych czy 
chemiczno-fizycznych. (M)

Realizacja Programu 
ograniczenia Niskiej emisji  
dla Gminy kozy (PoNe)  
w latach 2018-2023:

2018 – węgiel-gaz (71), 
węgiel-węgiel (29),  
gaz-gaz (20)
2019 – węgiel-gaz (70), 
węgiel-węgiel (21),  
gaz-gaz (15)
2020 – węgiel-gaz (67), 
węgiel-węgiel (21),  
gaz-gaz (28)
2021 – węgiel-gaz (55), 
węgiel-węgiel (10)
2022 – węgiel-gaz (50), 
węgiel-węgiel (5)
2023 – węgiel-gaz (25), 
węgiel-węgiel (1)

łącznie: 488 
zmodernizowanych kotłowni
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w ostatnich latach w beskidzkim regionie, w następstwie konkursów or-
ganizowanych przez katowicki fundusz, powstało sporo pracowni, które 
odpowiednio wyposażone sprzyjają edukacji uczniów.
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dLA KOGO SAdZOnKI?
Fundacja Ekologicz-

na „Arka” powraca z ko-
lejną odsłoną cieszącej się 
dużą popularnością akcji 
„Drzewko za surowce”.

3 tys. drzewek i 2 tys. 
kwiatów rozdawane będą 
w sobotę 13 kwietnia w go-
dzinach od 9 do 17, trady-
cyjnie na parkingu jednego 
z centrów handlowych w Biel-
sku-Białej. Sadzonkę będzie 
można otrzymać za 10 kg ma-
kulatury, 20 opakowań szkla-
nych, 20 butelek typu PET lub 
20 puszek aluminiowych.

Akcja odbywa się sys-
tematycznie od 2007 roku. 
Zebrano dotąd ponad 220 
ton papieru, 28 ton szkła, 20 
ton plastiku oraz 7 ton alu-
minium, w zamian rozda-
no 110 tys. sadzonek drzew 
i kwiatów. Tak pomyślana 
proekologiczna inicjatywa 

przyczyniła się więc do po-
wstania terenów zielonych 
na obszarze Ziemi Bielskiej, 
pełniących istotną rolę dla 
prawidłowego funkcjono-
wania środowiska. (M)

bIEGI, budKI I PIGWOWIEC
Sadzonki drzew i budki 

lęgowe dla ptaków do samo-
dzielnego wykonania i powie-
szenia na drzewie w niedzielę 
17 marca dodały ekologicz-
nego wymiaru tradycyjne-
mu i popularnemu biegowi 
„Perła Paprocan”. Do grona 
organizatorów biegu przy-
stąpiło bowiem Nadleśnic-
two Kobiór.

Jezioro Paprocany od 
północy dociera do osiedli 
mieszkaniowych Tychów, ale 
pozostałe brzegi to już lasy 
Nadleśnictwa Kobiór. Mający 
swoją ugruntowaną renomę 
i tradycję bieg „Perła Papro-
can” wiedzie właśnie wzdłuż 
malowniczych brzegów je-
ziora, co już samo w sobie 
pozwala uczestnikom i towa-
rzyszącym im osobom zagłębić 
się w przyrodzie południowej 
części województwa śląskiego. 
O popularności Perły świadczy 
także to, że w biegu wystarto-
wało ponad 1100 zawodników. 
Najwytrwalsi z biegaczy po-
konali łącznie trasę maratonu 

równo sześć razy okrążając je-
zioro. Pogoda dopisała, zwy-
cięzcy XXXIX Perły Paprocan 
otrzymali liczne nagrody, rów-
nież od współorganizującego 
to sportowe i rekreacyjne wy-
darzenie Nadleśnictwa Kobiór 
– produkty z ekologicznej, na-
turalnej i zdrowej żywności 
prosto z lasu.

Nadleśnictwo nie tylko 
udostępniło teren i umożliwi-
ło odpowiednie przygotowa-
nie tras, a także ufundowało 
nagrody, ale również zorgani-
zowało całą gamę gier, zabaw 
i atrakcji, służących propa-
gowaniu ochrony przyrody 

i zachęcającej do świadomego 
korzystania z uroków i bogac-
twa lasów. Uczestnicy imprezy 
– przede wszystkim ci, którzy 
towarzyszyli biegaczom, ale 
sami nie wystartowali – mie-
li okazję wziąć udział w przy-
gotowanych przez leśników 
grach i zabawach edukacyj-

nych, zwiększających świa-
domość ekologiczną i wiedzę 
o funkcjonowaniu przyrody. 
Zorganizowano również liczne 
konkursy, w których nagroda-
mi były m.in. budki lęgowe dla 
ptaków przeznaczone do samo-
dzielnego złożenia i powie-
szenia na drzewach. Ponadto 
zawodnicy i wszyscy inni od-
wiedzający tego dnia Ośrodek 
Wypoczynkowy Paprocany 
mogli pobrać za darmo sa-
dzonki drzew wyhodowanych 
w szkółce leśnej Nadleśnictwa 
Kobiór. Jedynym warunkiem 
otrzymania drzewka była de-
klaracja jego posadzenia. Le-
śnicy oferowali sadzonki buka, 
dębu, sosny i świerka, ale naj-
większym wzięciem cieszył się 
pigwowiec. (MB)

WIOSEnnE PORZądKI

Kilkaset worków odpa-
dów i kilkadziesiąt większych 
gabarytów zalegających 
w ziemi zebrano podczas 
kolejnej edycji „Wiosennych 
porządków” w gminie Cze-
chowice-Dziedzice.

Akcja sprzątania te-
renów gminy rozpoczęła 
się już w piątek 15 mar-
ca. Tego dnia przystąpiła 
do niej społeczność Zespo-
łu Szkolno-Przedszkolnego 
w Bronowie. Dzień później 
w tym samym sołectwie po-
rządkowanie miejscowości 
zorganizowali strażacy OSP 
Bronów wraz z sołtysem 
i mieszkańcami. „Wiosen-
ne porządki” objęły również 

inne lokalizacje – tereny zie-
lone przy ul. Przebiśniegów 
oraz przyległych stawach, re-
jon ul. Pionkowej i Zabiele, 
odcinek ul. Legionów w kie-
runku mostu na rzece Wiśle 
oraz okolice ul. Maciejowic-
kiej i Zakole w Zabrzegu.

W przedsięwzięcie zaan-
gażowało się liczne grono 
przeszło 150 osób. Sprząta-
li strażacy z poszczególnych 
jednostek na terenie gmi-
ny, młodzi harcerze z cze-
chowickiego hufca ZHP, 
mieszkańcy zainteresowani 
poprawą estetyki swoich naj-
bliższych okolic. Wyzwania 
podjął się również burmistrz 
Czechowic-Dziedzic Marian 
Błachut. (uM)

KAnALIZACjA CHROnI WOdĘ
Już wkrótce ruszy budo-

wa kanalizacji sanitarnej 
w rejonie ujęcia wody w Ka-
niowie w gminie Bestwina. 
Inwestycja nie tylko ułatwi 
codzienne życie mieszkań-
com, ale także ochroni glebę 
i wody powierzchniowe w ca-
łej okolicy, co ma szczególne 
znaczenie właśnie w sąsiedz-
twie miejsca poboru wody 
przeznaczonej dla gospo-
darstw.

Zadanie obejmuje ul. Ludo-
wą, część ul. Czechowickiej, 
ul. Żwirową oraz ul. Malino-
wą i realizowane jest w formu-
le projektuj – buduj. Obecnie 
kończą się prace projektowe, 
a następnie wykonawca przy-
stąpi do prac w terenie. – Ka-
nalizacja oznacza zarówno 
wygodę w codziennym życiu, 

jak i mniejsze zanieczyszcze-
nie środowiska, przede wszyst-
kim gleby. Obecna inwestycja 
obniży też ryzyko zanieczysz-
czenia pobliskiego ujęcia wody 
z powodu niewłaściwego użyt-
kowania szamb czy przydomo-
wych oczyszczalni ścieków. 
To kolejny etap kanalizacji 
naszej gminy – wyjaśnia Ar-
tur Beniowski, wójt gminy 

Bestwina, na terenie której 
leży Kaniów.

M.in. w ubiegłym roku wy-
konano budowę kanalizacji sa-
nitarnej w sołectwie Bestwinka 
w rejonie ul. Św. Sebastiana 
i ul. Gospodarskiej. Ponadto 
w ostatnim okresie sporzą-
dzona została dokumentacja 
projektowa obejmująca swym 
zakresem Bestwinę i Janowi-

ce, a więc inne sołectwa gminy 
Bestwina. Samorząd stara się 
o pozyskanie środków z fundu-
szy zewnętrznych na budowę 
poszczególnych odcinków sie-
ci tego projektu. W pierwszym 
etapie wykonany zostanie ko-
lektor przesyłowy łączący te-
ren Bestwiny z oczyszczalnią 
ścieków w sąsiednim Biel-
sku-Białej oraz sieć obejmu-
jąca część ul. Bestwińskiej, 
Jodłową, Sosnową, Podleską, 
Lipową, Świerkową i Leśną 
w Bestwinie.

Wójt dodaje, że oprócz za-
dań związanych z budową ka-
nalizacji sanitarnej na terenie 
gminy na bieżąco wykonuje 
się modernizację sieci wodo-
ciągowej. W tym wypadku 
polega ona na wymianie sta-
rych rur azbestowych i stalo-
wych na nowe sieci z rur PE, 
dużo wytrzymalsze, a przede 
wszystkim mniej ingerujące 
w środowisko. (R)

Fo
to

: j
. d

us
zk

iew
icz

/M
at

. n
ad

le
Śn

ic
tw

a k
oB

ió
r

Fo
to

: a
rc

h.
 g

M
in

y B
es

tw
in

a

EKOWydARZEnIE

Fo
to

: F
un

da
cj

a e
ko

lo
gi

cz
na

 „a
rk

a”

Fo
to

: M
ia

st
o 

cz
ec

ho
w

ice
-d

zie
dz

ice


